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NOTA DE LA REDACCIÓN 

Este mes la Revista sale con 32 páginas. A pesar de ello han 
quedado artículos que no han tenido cabida en este número 
y que reservamos para otra ocasión. Intentamos siempre que 
los artículos sean de la actualidad más inmediata. Pedimos 
disculpas por los artículos que no han podido ser publicados 
y seguimos pidiendo a todos que colaboren con nosotros para 
hacer cada día una revista más completa. 
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LA CASTANYADA DETODOS LOS SANTOS 

E] pasado viernes, 31 de ocUibrc. 
por la tarde tuvo lugar la tradicional 
castanyada con motivo de h festivi
dad de Todos los Santos para todos 
los cursos de EGB de las Escuelas Na
cionales de Puiücerdá. 

Organizó la Asociación de Padres 
con la colaboración de profesores, 
autoridades y algunos padres de 
alumnos. Cada niño aportó un puña
do de castañas para asar. Uabiendo 
disfrutado luego de una amena fiesta 

con juegos, coca y chocolate a dis
creción, 

Una tarde distinta pues para ios 
iilumnos de EGB, no contemplada en 
el calendario escolar. La Castanyada 
de Todos los Santos es una excelente 
ocasión de mantener vigente una fies
ta tradicional de Catalunya ciue. por 
segundo año consecutivo, auna a pa- ño aportó un puñado de castañas y el 
dres, niños y profesores. En ella hu- entusiasmo necesario para que tal 
bo Juegos dirigidos por algunos pa- fiesta fuera un éxito que valdrá la 
dres presente y profesores y cada ni- pena repetir. 

Després de la nostra primera apa-
rició en públie mitjancant el número 
anterior de la revista RUFACA. en el 
que donavem a coneixer la nostra afi
eló i el desitg d'unir-nos per unir els 
nostres esfori^os. ens plau comunicar 
que el passat dia 18 d'octubre. i amb 
rassisténcia del Delegat Regional de 
Catalunya de i'Unió de Radioafieio-
nats Espanyols (URE), Sr. Jaume 
Planes EA3-\E, es constituí la Dele
gado Comarcal de la Cerdanya de 
rURE. Es nombra, fent votació tots 
els assistents. com a Delegat al Sr. 
Francesc Riverola (EA3-BPY1 i Se-
cretari al Sr. Fere Font (EA3-CIG}. 
Aquesl fon el primer pas per donar 
una forma oficial a lo que fins 11a-
vors eren unes reunions d'amics amb 
una mateixa afició. 

Una setmana després. el dia 26 
d'octubre. es va convocar altre cop a 

CLUB DE RADIOAFICIONATS 
tots els assistents a l'anterior reunió, 
per a tai de crear el RADIO CLUB 
DE LA CERDANYA, que entre els 
fins mes importants es ei muntatge 
d'un emissor-receptor d'ondes radio-
electriques. i la creació d'una escola 
totalment gratuita per a donar classes 
d'eiectricital i electrónica a tothoni 
interessat a treure Findicatiu per po
der modular amb aquests lipus 
d'emissores. Tots els assistents acolli-
ren afirmativament aqüestes propos
tes i es nombra una junta gestora que 
queda constituida com a: 
President: Francés Riverola. Puiticer-
dá, (EA3-BPY). 
Sots-president: Lluís Mas. de Das. 
(EA3-AIL). 
Secretari: Pere Font, Puigcerda. 

(EA3-C1G). 
Tresorer: Joan Tomas, Puigcerda. 
Vocals: 
Concursos: Jordi Divi, Puigcerda, 
(EA3-BFJ). 
Relacions Publiques: Luis López 
Triviño, Puigcerda. (E.A3-BU,\). 
Coordinador HF: Joan Capdevila. 
Bolvir. ÍEA3-BJF). 
Coordinador VHF: .Mfonso Vacas. 
Puigcerda, (EA3-AZB). 
Coordinador UHF: Antoine Ravet-
llaí. Eont-Romeu.(Fl-BZR). 
Repetidors: Jaume Reguant, Puigcer
da. (EA3-CKF). 
Coordinador Classes examens lücén-
cia; Rafael Aguilar, (EA3-AK), Puig
cerda. 

DISFRUTE DE LA NIEVE CON. . . 

VIAJES BAIXAS, S. A. 
Cursillos de SKI-Fines de semana 

SKI tres naciones (Espaíia, Francia, Andorra) 
MONITORES - TRANSPORTES - FORTFAITS 

ALQUILER MATERIAL - MERCADILLO OCASIÓN 

INFÓRMESE. . . 

e , Victoria. 2 (TOURINGl -Teléfono 88 06 02 PUIGCERDA (Girona) 
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Tráfic Q.S.L.: Manel Ruiz. Puigcerdá 
Prenisa i Radio: Josep M. Treignier, 
Puigcerdá. 
Bibliografia; Retiuant-Caroi-Riverola-
Sacases, {juniors) i d'altres, 

En el darrer pie de TAjuntament 
s'acordá de deixar un petit local al 
2on. pis de l'edLÍici municipal al Pas-

seig 10 d'Abril fantic cuartel), a on 
provisionalnient hi ha el domicili so
cial. 

Peí proper día 4 de novembre, 
s'encctcn les classes d'electricitat i 
electrónica a cura d'en Rafael Agui-
lar i de morse per en Francesc Rive-
rola. Tothom que hi vulgui assistir es 
pot informar ais teléfons: 88 OS 49/ 

actuafítat 
88 13 36/88 02 I I. a on amb molt 
de giist s'els informará. Esperem mer
cera a RIJFACA podem anar donant 
infonnació de la nostra tasca, i ens 
despdeim tal com fan els radioaficio-
nats amb mots 73 (saludos) per a 
tots. 

J.M.T. 

L'ESCORXADOR... ES TANCA? 
Ultimament peí poblé corre que 

Tescorxador es tancará: per vell? per 
que ha quedat petit? peí lloc on és?. 
per les condicions en que está. 

En realitat hi ha queicom de cert. 
pero així tot de cop. dir que es tanca. 
sona massa forC. Cal explicar que hi 
ha un decret Uei que el determina. Es 
a dir: e! butlleti oficial de l'estat del 
4 de fcbrer del 1977, on din: "(co-
piem tcxtuahnent): se concede un 
plazo de cuatro años, contando a 
partir de la fecha de entrada en vigor 
de la adjunta reglamentación, para 
que todas aquellas personan, físicas o 
jurídicas dedicadas a actividades rela
cionadas con estas normas, que no 
reúnan las condiciones que en ellas se 
preceptúan, adapten sus instalaciones 
y funcionamiento a las exigencias de 
las mismas". 

. . . i el plai,- s'acava el 5 de febrer 
de 1981. Totes les altres preguntes 
teñen explicado a partir d'aquí. No 
ha passal res, no és ni vell ni peíit: 
cal l>r-ne un altre amb les condicions 
exigides i aixó comporta un canvi de 
lloc, dones actualment els escorxa-
dors no poden estar en el centre de 
les poblacions i evidentment hi ha 
unes exigéncies de condicionament 
higiénic. 

Al veure que queda relativament 
poc temps fins al febrer del SI hem 
volgut parlar amb els mes directa-
ment interessats; el Veterinari oficial 
carnicers i tocinaires, i l'ajuntament, 
per a saber que en pensa cada un 
d'ells, i sobretot si es mouen per evi
tar que aixó s'escapi de les mans. . . 

Primer anem a veure el veterinari 
oficial, Sr. Aniils, i avui no ens pot 
atendré perqué tenia que anar a treu-
re sang d'unes vaques, per analitzar-
la. El veterinari ens ha explicat de 
que anava la cosa i és realment inte-
ressant. Pensem pero, que una cosa 
així sMia de tractar mes ampliament 

i ho farem en una altrc número de 
RUFACA: informar tothom de com 
marxa per Cerdanya la Sanitat a tots 
nivells. 

De Tentrevista amb el veterinari 
en treguem ara numés el que fa refe
rencia mes directa al lema d'avui: la 
resta la deixem peí proper article. Li 
demanem que ens expliqui el que en 
sap de; 

- . , . si l'ajuntament s'en cuida. 
- . . . si aixó del plag és molt se

rios. 
- . . . si es pot arrivar a tancar. 
Ens diu que l'ajuntament té bona 

predisposició i fa pasos per activar-
ho, dones tothom és conscient de 
que no es pot deixar perdre, i tam-
poc es pot oblidar el plaî , Cal anar 
depresa i comentar ben aviat dones 
el fantasma del tancat seria una reali
tat en el moment en que passat ei fe
brer del 81. encara no s'hagués fet 
res de res, Aixó seria possible perqué 
els actuáis escorxadors no s'adapten 
a les normes exigides actualment per 
la llei. 

RUFACA: De l'avant projecte 
que ftt sap vosté? 

Sr, AMILS: L'avant projecte 
sembla ser de molta envergadura: 
una part per escorxador propianient 
dit i l'altra per frigorífic, cosa moit 
important per la comarca dones així 
s'evitaria el teñir que portar carn de 
fora. 

Tot el referent al régim intern de 
Tescorxador, instal.lacions, horaris, 
etc. . . ho deixe)n..com hem dit 
abans, per a fer-ho ben ampliament 
en el proper article. 

Com que l'entrevista amb carni
cers i tocinaires va ser molt llarga, 
hem tret les coses importants que 

entre tots anaven apuntanl, per estal-
viar així repeticions. 

RUFACA: A nivel! de carnicers 
i tocinaires s 'ha fet alguna cosa de ca
ra a! noli escorxador'.' 

Carnicers i tocinaires: "Hem anat 
moltes vegadas a l'ajuntament per a 
parlar-ne i tots estem d'acord en la 
necessitat de la construcció d'un nou 
escorxador". 

Carnicers i tocinaires varen re
marcar la importancia d'un escorxa
dor de tipus comarcal. Es a dir, que 
tota la comarca pogués venir a Puig
cerdá, i amb bones condicions es po
dría matar molt mes bestiar que ara 
i a la vegada hi hauria la possibilitat 
de portar carn cap a fora i no com 
ara, aixó és mes costos per a tothom. 

. . . i segueixen dient. . . "Es tam
bé molt important que sigui munici
pal dones deis privats en sortiriem 
perjudicáis nosaltres i el poblé, per 
exemple una cosa que tenim molt 
clara és amb el bestiar. Sense despre
ciar a aquests escorxadors, aquí es 
mata molt bé i escoUim el bestiar. . . 
o caray. . .! no matem pas qualsevol 
cosa. . .1. . . aixó deis privats és un al
tre assumpíe, 

RUFACA: Com ha marxat fins 
ara I'escorxador? 

CiT: Sembla que anys ertrrera lii 
podia haver guanys, per dir-ho d'al-
guna manera, pero mai es varen apro-
fitar els diners per arreglar o fer quei
com peí matadero. 

Oh. . .! está ciar que deu ser molt 
difícil, d'entendre els comptes. . . 
abans hi havia un home que apart de 
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actuafítat 

treballar en el matadero feia altres 
feines per rajiintament. . , i la llum 
marxa amb la deis bonibers. . . Els 
comptes no poden ser reals perqué hi 
deu haver els gastos tots barrejats. 

R: Nosaltres várem anar a í'ajun-
tament perqué ens deixesin pendre 
copies de les sonides des de el 1960 
cap aquí i ((avors en podriem parlar 
amb mes propietat, pero no ha estat 
possible per raons que no venen al 
cas. 

. . . I les insml.lücions que tal, 
com lio teniu? 

(Uns i ailrcs s'al'anyen a respon-
dre, ]ii diucn que cap deis ajunta-
nients se'n ha cuidal massa). 

CiT: "Necessitavem una dutxa i 
després de molí batallar-hi. la van 
posar amb aigua {"reda. . . Escolta tú 
que fa una gracia. . . al cop de Tlii-
vern. . ,! Nosaltres. els tocinaires. ens 
\arém comprar (posant-hí cent mil 
pessetes cada un) un pela-porcs i 
unes tisores electriques, pero ens vá
rem trobar, que la instal. lacio eléctri
ca era niolt dolenta i un dia un xicot 
va teñir un accident amb les tisores... 
caray. . .! per poc s'hi queda. . . aixó 
va fer que Pajuntanient (Tanterior) 
fes arreglar la parí eléctrica, pero ja 
está, aquí s'acaba tot". 

R: Alguns l'heu vis) lavan! pro-
iecte. oi'.\ . . que en pcnseu-' 

CiT: Caray noi. . .! alió és un se-
nyor matadero. . .! Si, ja n'havien 
parlat amb Taltre ajuntament. pero 
nois. un cop semblava que si. que la 
cosa tirava endavant, i després queja 
no se'n parlava mes. 

R: 1 del ¡ani que pagueu per ki
lo qué? ho troheu car? us sembla 
just? 

CiT: Si home si que está bé, No 
és pas car. Nosaltres no volem que 
Tajuntament perdi calés i mai no ens 
hem negat a pagar les pujes. .A>ra per 
exemple pagueni despulles i abans 
no. . . 

Ja cap a[ final es parla de perqué 
no vendrá Tactual escorxador i amb 
els diners fer l'altre, pero a la vegada 
es veía que TajuntamenC necessita lo
cáis. Per últim ens parlen del proble
ma deis vidres trencats -que peí que 
es veu es etern- i Rufaca es compro-
met a parlar-ne ais de Tajuntament, 
i ens anem cap a Pajuntament. 

Rufaca: Com está actuahnent 
aixó de l'escorxador? Es fan pasos 
per fer-ne un altre? 

Comissió d'Urbanisme: Cal acla-
rir que l'escorxador és competencia 
de la comissió d'obres i servéis. Va
ren haver varies reunions amb carni-
cers i tocinaires i el veterinari Sr. 
Amiis i en una permanenl el Sr. Al
calde va demanar que s'encarregués 
la comissió d'urbanisnie, que al ma-
teix temps estava en contacte amb 
Tarquitecte i podia redactar un pro-
jecte o un avanl projecle. Aixó va 
venir a parar a les nostres nians i ales-
hores es va parlar amb el veterinari 
perqué veiés el projecte. Eli va parlar 
d'algunes esmenes de poca importán-
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actuaíitat 
cia, de redistribució de les naus. [ 
aixó es va portar en el pía d'obres de 
la Generalitat per veure si donaven 
alguna subvenció. El pressupost de 
Tescorxador era de 24 milJons. Es 
feia en dos fases: primera fase, estric-
tament les naus per justificar que 
s'estava fenl el nou escorxador i no 
haver de tancar, i una segona fase 
amb les cámares frigonfiques regla-
mentáries, L'ajiintamenl va presentar 
en el pía d'obres de la Generalitat 
quatre projectes i només ens vareni 
concedir 8 milions per arreblar el 
aigua. Aixü va tallar les possibilitats 
reals de fer Tescorxador perqué 
Tajuntament no te peles. El camí que 
es pensa seguir ara, és conectar amb 
el conseller d'Agricultura de la Gene
ralitat. Sr. Carol. i amb el director 
general de carn. Sr. Mercader, per 
veure si es pot treure diners d'algun 
lloc. Aprofitant que venen per la fira 
al Sr. Carol se 11 ensenyará Tactual es
corxador i el terreny on es pensa fer 
el nou. 

R: Sino s'aconsegueix una sub
venció és impossible fer ¡'escorxa
dor? L'ajmuamcni no disposa de 
pressupost per a fer-fio ? 

Coniissió: Amb un pressupost de 
55 milions anuals no es pot fer res. 
Cal pensar que 27 milions van exclu-
sivamení al capítol primer que son 
els gastos fixos i sous. Cinc milions i 
pico van a amortitzacions i interessos 
queda el resto per fer-ho tot. En el 
cas de Tescorxador la necessJtat 
compíe i sino hi ha subvenció potser 
tindreni que demanar un crédit. 

R: L 'üvan! projecte de I 'altre 
ajunmment seri'eix. o s'hafet un pro
jecte nou? 

Comissió: S'ha reduit, s'ha apro-
fitat aquell, pero s'ha anat a buscar 
una cosa mes senzilla, que estigui en 
les condicions sanitáries i técniques 
exigides. 

R: Tal com está aquest projecte, 
l'escorxador podría ser comarcal? po
dría matar tota ¡a comarca? 

Comissió: De fet en aixó es tin-
dria que comptar amb la col, labora-
ció del veterinari oficial, perqué h¡ ha 

molts pobles que no teñen matadero 
i maten. Eli hauria d'obligar a anar al 
matadero; es tindria que organitzar 
d'una manera molt diferent. 

R: Es pensa comen<,-ar aviat' 

Comissió: Tan aviat com es pugui 
és a dir quan tinguem els diners. S'ha 
de tornar a intentar aconseguir la 
subvenció i si ens diuen que no. s'ha 
de plantejar a Tajuntament que pen
se m fer. 

R: Si al fehrer de! 81 no s 'lia co-
niencat que passaria? 

Comissió: La dificultat seria que 
si es tangués aquest que hi ha ara. on 
anirien a matar? I el problema no es
ta amb Sanitat. que evidentmenr 
seria qui hauria de tancar el matade
ro, sino per les empreses privades que 
podrien fer una denuncia per tal de 
treure-en un profit. 

Tot rajuntament esta concien
cia! que es necessari, les proves es 
que es va considerar prioritari junt 
amb l'aigua. l'accés al poíie.sportiu i 
Tampliació del pare deis bombers. 

R: Eis carnicers í tocínaires apun
taren la possíbilitat de vendré ¡'ac
tual escorxador i amb eis diners fer 
I'altre. Qué en penseu? 

Comissió: Creiem que I'ajunta-
ment necessita locáis i no es pot ven
dré el poc que té. 

Rufaca: On es faría el nou escor
xador? 

Comissió: En l'únic terreny que 
té Tajuntament, a la Colonia Simón. 

R: L'escorxador actual s'autofi-
nancia? 

Comissió: Aquest any segura-
ment no lindrem déficit perqué s'ha 
pujat el preu ais carnicers i tocinai-
res. 

R: ! deis vidres trencafs qué. . . ? 

Comissió: El que ens han traslla-
dat a la comissió d'urbanisme és el 
futur matadero. la conservado 
d'aquest correspon a la comissió 
d'obres i servéis. 

. , . 1 com que nosallres haviem 
donat paraula a carnicers i tocínaires 
de que parlariem a l'ajuntament deis 
vidres várem parlar amb Tencarregat 
de la comissió d'obres i ser%'eis i ens 
va dir que: 

"Ja n'estic tip de tota aquesta 
historia deis vidres. L'ajuntament els 
posa i els del matadero els trenquen. 
Els tocínaires fan molt vapor i neces-
siten obrir la finestra. . . els carnicers 
com que no fan vapor amb la finestra 
oberta teñen fred. . . i com les fines-
tres están enganxades o clavades nin-
gú s'hi aclara, Total que els vidres 
trencats i jo cree que l'ajuntament no 
té perqué pagar amb diners que son 
del poblé, aquests merdés que hi ha 
amb els vidres". , . 

Rufaca 
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actualitat 

ESTAT DE COMPTES 
DE L'ONZE 

DESETEMBRE 
Tot seguit passem a exposar l'estat 

comptes de l'onze de setembre d'enguany: 
de 

ENTRADES 

Saldo anterior 
Aportacions: 

Ajuntament 
Diputacio de Girona 
Entitats de Crédit 
Partíts Politics 
Llocs d'esbargi 
Corriere 
Varis 

Vendes: 
Senyera 
Begudes, cuberts i 
gelats 

TOTAL 

SORTIDES 

Majorettes 
Cobla (diñar incluit) 
Conjunt 
PROPAGANDA 

Cartells 
per f ixar-la 

9.800 

75.000 
40.000 
14.600 
15.000 
10.500 
5.200 
4.500 

15.575 

29.733 

219.908 

5.000 
66.000 
25.000 

9.131 
525 

COMPRES; 
Cucanyes 
Begudes 
Troleus 
Senyera 
Tampó cautxo 
Altaveus 
Gelats 

PAELLA: 
Plats i cuberts 
Verduras 
Carn 
Peix 
Conserves i Arrós 
Transport de la paella 
Lloguer de la paella 

TOTAL 
SALDO ACTUAL 

2.275 
3.070 
4.700 

13.034 
568 

7.404 
785 

6.760 
985 

11.965 
13.250 
8.840 
2.000 
3.000 

184.292 
. 35.616 

Aquest saldo, si la comissió ho creu oportú el 
destinará a la construcció d'una paella, per tal 
d'ev'itar les despeses de lloguer i transport. 

Agra'i'ments a les persones i entitats que han 
ajudat a la celebrado de la festa nacional de Cata
lunya, bé economicament o bé en altre mena 
d'aportacions. En aquesta relació NO hi figuren 
els qui aportaven la seva col.íaboració humana, 
per a dir-ho d'alguna manera. 
ECONÓMICA 
Ajuntan-ient 
Diputado 
Caixa de Pensions per a la Vellesa 
Caixa Provincial de Girona 
Caixa Rural del Pirineu 
Banc Popular Espanyol 
Banc Espanyol de Crédit 

Banca March 
Banca Catalana 
Banc Hispa America 
P.S.C. - P.S.O.E. 
P.S.U.C. 
Convergencia Democrática de Catalunya 
Centrlstes de Catalunya - U.C.D. 
Casino Cereta 
Gatzara 
Casino Cercle 
Bar Kenedy 
Bar Cris 
Bar San Remo 
Bar Miami 
Bar Sol i Ombra 
Frankfurt Insbruck 
Associació de Comerp de la Cerdanya 
La Vajilla 
Joan Ramón Samará 
Antonio Navio 
Vicepresidente de la Construcció Andreu Puente 
Brigada de I'Ajuntament 

EN OBJECTES 
Agrupado Mutua del Comerc i de la Industria 
Estañe Viñas 
Frigorífics Ferrer 
Rolland - Gelats Frigo 
Coca • Cola 
Buenaventura Pérez 
Vins Rabassa 

Encara que a la relació no hl figuren totes 
aquellas persones que amb el seu esforq varen col-
laborar a dur a terme els actes organitzats, també 
els hi volem agraVr de tot cor la seva valuóse col-
laboració i esperem tornáis a trabar a tots l'any 
vinent. 

Comissió Organitzadora 
de rOnze de Setembre 

" ^ ^ ^ ^ 1 ^ ^ ' ^ . 
"í̂ *̂  

% tA d LLET D'ALTA MUNTANYA 
ESTERiunnon 

LA TROBAREU A TOTES LES BOTIGUES DE 
LA CERDANYA EN BOTELLA DE LITRE I MIG 

CERDANYA - PUICCEKDA 
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LA CASA DE LA VI LA actualitat 

PLE 
DE L'AJUNTAMENT 

DEL MES 
D'OCTUBRE 

El pie es va iniciar amb la lectura de 
l'acta del pie anterior, acta que va ser apro-
vada per part de tots els consellers. Cal des
tacar la reincorporado del Sr. Pérez de Ro
zas a les tasques de l'ajuntament una vega
da finalitzada l'excedéncia de tres mesos 
que va demanar per motius de treball. 

ORDRE DEL DÍA 
1er. punt: ADJUDICACIÓ PINS SECS 
Sr. Alcalde: "Hi ha una carta de ICONA 

en la que informen de que hi han 1145 pins 
seos a 1.200 pessetes el metre cúbic i que és 
urgent el seu aprofitament per tant ells ma-
teixos proposen que els pins s'adjudiquin a 
la persona que va comprar les anteriors ve-
gades". 

Tots els consellers varen estar d'acord 
i els pins van quedar adjudicats al Sr. Por
ga. 

2on. punt: APROVACIÓ BASES CON-
CURS RECOLLIDA D'ESCOMBRERIES 

Sr. Alcalde: "El dia 30 de novembre 
acaba el contracta amb l'empresa que ac-
tualment está recollint les escombreries i 
per aixó ara tindriem que decidir entre tots 
si estem d'acord amb les bases del con-
curs". 

Sr. Bosom: "Per redactar aqüestes bases 
várem parlar amb la comissió de Servéis i 
várern repasar el contráete anterior modifi-
cant algunes coses". 

Seguidament el Sr. Bosom va Uegir les 
bases. Degut a la seva extensió no les po-
dem reproduir íntegrament, per tant farem 
un petit resum: 

- El servicio comprende la recogida de 
basuras de casas, industrias y comercios. 

- El servicio debe ser realizado con un 
camión volquete adecuado. Se deberán re
coger todas las basuras que estén en bolsas, 
sacos o recipientes adecuados y los residuos 
que queden en la vía pública. 

~ Se exceptúa de la prestación un día a 
la semana que no sea festivo ni vísperas de 
festivo. 

La recogida comprende todo el térmi
no municipal de Puigcerdá. 

- El horario y el itinerario deben ser 
propuestos por el concesionario. 

- El concesionario debe proporcionarse 
el vertedero pidiendo la conformidad del 
ayuntamiento. 

- Precio: 3.600.000 anuales y revisable 
cada dos años. Los gastos y responsabilida
des a cargo del concesionario. 

El concierto tendrá una duración de 
diez años. 

Aqüestes serien, a grans trets, les bases 
aprovades peí consistori. 

3er. punt: APROVACIÓ BASES CON-
TRACTACIÓ ARQUITECTE 1 APARE-
LLADOR 

Sr. Bosom: "Aqüestes bases s'han fet 
conjuntament entre la comissió d'Urbanis-
me, la Comissió d'Hisenda i la de Governa-
ció". 

RASES 
El aparellador s'encarregaria de qües-

tions de topografía, plano de la vila, i direc-
ció d'obres. 

El treball seria de 3 a 4 dies per set-
mana i els altres dos dies els dedicaría a la 
direcció técnica de la brigada. 

Sr. Bosom: "En aquest punt hem de dir 
que la comissió de Governació difereix del 
criteri de la Comissió d'Urbanísme". 

Sr. Peitx; "La Comissió d'Urbanísme 
creu que degut a la incompatíbilitat que 
existeix entre el carree d'aparellador muni
cipal i altres feines seria interessant que els 
altres dos dies de la setmana Taparellador 
es dediques a la direcció técnica de la bri
gada". 

Sr. Bosom: "La Comissió de Governació 
no creu que tingui que ésser tota la setma
na pero si l'ajuntament está d'acord es pot 
probar". 

La totahtat deis consellers varen estar 
d'acord en que la feina de l'aparellador si
guí tota la setmana. Després d'aclarit 
aquest punt es continua amb la lectura de 
les bases: 

S'exigeíx titulado professional i el 
contráete será d'un any prorrogable. 

-- L'ajuntament es reserva el dret de dei-
xar-ho desert. 

Sr. Peitx: "Jo volia proposar que el jurat 
estés compost per técnis i ajuntament". 

Sr. Sape: "Jo cree que aixó és complicar 
les coses". 

Sr. Bosom: "El jurat té que ser el pie de 
l'ajuntament". 

Es va quedar d'acord que l'eleeció la de
cidiría el pie de l'ajuntament. 

El Sr. Bosom va llegír les bases per a la 
contractació d'un arquitecte: 

La feina que portaría a terme seria: 
inspecció d'obres, informes sobre els pro-
jectes, díctamens í assessorament técnie de 
l'ajuntament. 

- Vuít hores setmanals amb un sou de 
35.000 pessetes mensuals. 

Els projectes que fes per encarrec de 
l'ajuntament es paguen apart del sou. 

Les bases van ser aprovades per tots els 
consellers, 

4art. punt: APROVACIÓ BASES CON-
TRACTE GUARDIES MUNICIPALS 

Tal com es va dir en un altre pie l'ajun
tament tenía el projecte de contractar qua-
tre guárdíes munícípals. El Sr. Bosom va 
exposar les bases per a cobrir aqüestes pla
ces: 

- Aquests guárdies estarien enearregats 
de la seguretat eiutadana í de la circulacíó. 

- Amb éls torns adequats es tindríen 
q.je cobrir les 24 del día. 

Les persones que vulguin optar per 
aqüestes places deuran complir una serie 
de requisíts: 

- Ser varón 
- Haver cumplit el serveí militar 
- Teñir carnet de conduir de segona 
- Estudis d'EGB 
- Certifieat metge acreditan! no teñir 

cap enfermetat infecciosa 
- Edat de 25 a 35 anys 

- El sou seria de 35.000 pessetes men
suals amb dues pagues extres i vacances. 

- Preferéncies a l'hora d'escoUir: perso
nes amb esíudís de BUP o experiencia. 

Tots els consellers varen estar d'acord 
amb les anteriors bases. 

5é. punt: ANOMENAMENT DEL CA-
PATAG DE LA BRIGADA 

Sr. Bosom: "S'han presentat dues peti-
cions per tal de cobrir aquesta pla^a: la del 
Sr. Carnicero Mora i la del Sr. Francisco 
Rayo". 

Seguidame.nt es van Uegir les instáncies 
presentades per aquests dos senyors. 

Sr. Bosom: "La comissió proposa que si
guí el Sr. Carnicero Mora perqué accepta 
totalment les condicions de l'ajuntament. 
El Sr. Rayo demana una remunerado mes 
alta de l'oferta per l'ajuntament i per altra 
banda diu a la seva instancia que vol conti
nuar al eos de bombers i el carree de capa
taz de la brigada és de dedieaeió exclusiva". 

Sr. Sape: "Pensó que si el Sr. Carnicero, 
tal com diu a la instancia ha treballat en 
empreses de la eonstrucció seria interessant 
demanar referéndes". 

Sr. Bosom: "Sí, potser si, pero penseu 
que aquest senyor estará tres mesos de pro-
va abans de firmar el contráete, per tant ja 
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LA CASA DE LA VILA 

es veura en aquesis mesos si ens conve o 
no". 

\ a quedar dones apiovat que el Sr. Car
nicero Mora será el nou capatae de la briga
da niunieipal. 

Oé. punt: PROrOSTA CANVl DHL 
NOM DELSCARRERS 

Sr. Alcalde: "Com lots recordem es va 
formar una coniissió voluntaria, el noveni-
bre del 7Q. per tal d"estudiar el canvi de 
noni deis carrers i en el mes de niaig 
d'aquest an\ es va presentar la llista de can-
\is". 

Sr, Peitx; "Aquesta llista es va posar en 
informado publica i arrel d'aixó han arrivat 
una serie d'alegaciuns que ara IJegirem 
abans de Taprovació definitiva del canvi de 
noms". 

Hem de dir que aquest va ser el punt 
mes llarg d"aquest pie. El niecanisme seguit 
va ser el següent: el Uegia una alegació, la 
comissió encarregada del canvi de noms ex-
posava el seu informe sobre Talegació i se-
guidament es passava a la votació. 

La primera alegació va ésser sobre el 
canvi de nom del carrer Porta d'Espanya 
per Plaga de la Muralla. La comissió manle-
nia el canvi de nom i es va passar a la vota
ció quedant de la següent manera; 
7 vots a favor de Tactual nom:PORTA 
D'ESPANYA 
6 vots a favor del canvi de nom: PLAf A 
DE LA MURALLA 

Respecte al canvi de nom del carrer Ra
món Cosp per Verge de la Sacristía hi van 
haver tres alegacions. El Sr. Peitx va expo
sar que una vegada estudiades les tres alega
cions la comissió es mantenía en la seva 
postura inicial i es va passar a votar: 
7 vots a favor de Tactual nom RAMÓN 
COSP 
6 vots a favor del canvi de nom: VERGE 
DE LA SACRISTL^ 

Es van presentar dues alegacions refe-
rents al canvi de nom de la Plaga Manjolet 
peí nom de Plaga deis Ocells, La comissió 
va informar que ells mateixos no arribaven 
a un acord unitari i el pie va passar a la vo
tació: 
PLACA MANJOLET, 8 vots a favor 
PLACA DELS OCELLS, 5 votos a favor 

Sobre la urbanització Deulofeu es va 
presentar una alegació. La idea era canviar 
aquest nom peí de Malniu. La votació va 
quedar així: 
6 vots a favor de mantenir el nom d'URBA-
NITZACiÓ DEULOFEU 
6 vots a favor de canviar el nom pal de 
MALNIU 
1 abstenció 

Hem d'aclarir que quan es produeix un 

empat en una votació el vot del Sr, Alcalde 
és un vot de calitat per tant decideix la vo
tació. En aquest cas el Sr, Alcalde va votar 
mantenir el nom d'urbanització Deulofeu, 

La proposta de canviar el nom de Pas-
seig Solanell peí de Passeig del Bosquet una 
vegada sotmesa a votació va quedar així: 
3 vots a favor de Tactual nom: PASSEIG 
SOLANELL 
10 vots a favor de PASSEIG DEL BOS
QUE!. 

El carrer Felipe Bertrán Güell, es va can
viar peí nom d'Abad Oliva per 7 vots a fa
vor i 6 en contra. Hi van haver dues alega
cions sobre el canvi de nom deis carrers 
Avda. Generalísimo i carrer José Antonio. 
Tots els consellers varen estar d'acord en el 
canvi d'aquests noms. Avinguda Generab'si-
irio passa a anomenar-se avinguda del Segre 
i el carrer José Antonio, carrer Alfons I. 

Hi va haver una alegació sobre el canvi 
de nom del carrer Higinio de Ribera, el Sr. 
Peitx va explicar que una vegada estudiada 
Talegació retira la seva proposta i creu que 
s'ha de mantenir Tactual nom de Higinio de 
Ribera. 

Seguidament es va proposar que abans 
de Taprovació definitiva del canvi de nonis 

es tornes a llegir tota la llista dones hi po-
dien haver desacords entre els consellers re 
respecte ais noms proposats per la comis
sió. Es va llegir la llista i van haver-hi tres 
canvis que es van posar a votació. 

Rufaca ja fa uns mesos va publicar la. 
llista de canvis de noms deis carrers degut 
a que aquesta llista ha variat creiem interes-
sant tornar a publicar la llista amb les noms 
definitius aprovats peí pie de Tajuntament, 

INFORME DE LES COMISSIONS 
El Sr. Alcalde va informar queja s'havia 

aconseguit la subvenció per la reparació de 
la paret de la carretera d'Age. Per un altra 
banda va llegir una carta del Sr. Ganyet en 
la que s'exposava la necessitat de fer una 
reunió de tots els batlles pirinencs per tal 
d'estudiar conjuntament la problemática 
deis pobles de muntanya. Dita reunió es 
celebrarla el dia 9 de novembre a Organyá. 
COMISSIÓ DE GOVERNACIO: El Sr. Bo-
som va explicar que havien arrivat els "ce
pos" i que es tindria que divulgar que es 
posaran ais cotxes mal aparcáis. 
COMISSIÓ D'URBANISME: Ei Sr. Peitx 
va informar que s'estan portant a terme les 
sessions informativas del pía d'urbanisma 
i que aviat estarla tot Ilast per anar al pie. 

f— 

ASSESSORIA 

FISCAL 

Economista -

-̂  

JORDI 

CARBÓ 

i BRILLAS 

Assessor Fiscal 

- ASSESSORAMENT 1 LIQUIDACIÓ D'IMPOSTOS 
- COMPTABILITAT FISCAL 
- ASSESSORAMENT LABORAL 
- ASSEGURANCES SOCIALS 
- AGENCIA D'ASSEGURANCES 
- ADMINISTRACld DE FINQUES 
- GESTIONS ADMINISTRATIVES DE TOTA MENA 

PUIG PEDROS, 3 Tel. 88 11 65 PUIGCERDÁ 
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LA CASA DE LA VI LA actuatitat 
COMISSIO DE SERVÉIS: El Sr. Vidal va portant a terme una campanya de divulga-
recordar que aviat arribaría el camión nou 
deis bombers i que es necessitava un local 
per guardar-lo. 
COMISSIO DE CULTURA: El Sr. Canes 
va informar que l'escola de cerámica estava 

ció ais colegís i que es tenia previst també 
fer un curset de'Macrame. També es va in
formar de la próxima apertura del parvula-
ri municipal. 

RUFACA desitjaria poder reproduir in-

tegrament cada mes el pie de l'ajuntament, 
pero ens és impossible degut a la manca 
d'espai. Per un altra banda el pie d'aquest 
mes va durar prop de quatre hores i ens 
veiem obligats a no redactar la sessió de 
precs i preguntes degut a la seva extensió. 

RUFACA 

LLISTA DE NOMS DELS CARRERS 
NOM ACTUAL 
Acequia, paseo de la 
Aja, camino de 
Aja, travesía de — 
Antigua Aduana, calle — 
Barcelona, plaza de — 
Baronía, calle 
Baronía, travesía — 
Beatas, calle de las — 
Borrell, paseo _ 
Bourg-Madame, bajada 
Bourg-Madame, travesía _ 
Bra. Vernis, calle 
Cabrinety, plaza 
Cadí, calle 
Calvo Sotelo, plaza 
Capitán Canal, calle 
Carlit, calle 

NOM DEFINITIU 

Carmelitas, calle 
Cassi, calle _ 
Cerdaña, avenida 
Cerda, calle 
Cerdaña, calle 

ClausoUes, paseo 
Coronel Molerá, avenida 
Cuesta, camino de la — 
Deulofeu, urbanización 
Diez de Abril, paseo 
Diez de Febrero, plaza 
Doctor Andreu, calle 
Doctor Piguillem, calle 
Escuelas Pías, calle 
Escuelas Pías, travesía 
España, calle 
España, puerta de 
Felipe Bertrán Güell, calle 
Felipe Bertrán Güell, travesía. 
Florenza, calle 
Fuente Llanas, calle 
Fuente Llanas, travesía 
Fuente Lleras, calle 
General Mola, avenida 
General Telia, avenida 
Generalísimo, avenida 
Generalísimo, travesía , 
Hermanos .Arró, calle 

Séquia, passeig de la 
Aja, camí d' 

_-Canigó,carrer 
_ Antiga Duana,carrer 

Barcelona, pla9a de 
, Baronía, carrer 

Oceja, carrer 
Beates, carrer de les 
Pere Borrell, passeig 

Bourg-Madame, passeig 
La Guingueta, carrer de 
_ La Perxa, carrer de 

_ Cabrinety, plaija 
. Cadí, carrer 

. Estacíó,pla9a de r 
. Capitá Canal, carrer 

. Rabadans, carrer 
Escala, r 

Carlit, carrer 
.Carmelites, carrer 

. Cassi, carrer 
. Comtal, avinguda 

, Cerda, carrer 
.Cerdany a, carrer 

(es perllonga peí carrer Victoria i carrero) 
. Torb, passeig del 

Coronel Molerá, avinguda 
_ . La Baga,baixada de 
__ . Deulofeu, urbanítzació 

10 d'Abríl, passeig 
_ Ajuntament,pla9a de r 

-Doctor Andreu, carrer 
Doctor Piguillem, carrer 

Escoles Pies, carrer 
. Saltegat, carrer 

. Espanya, carrer d' 
Espanya, porta d' 

.Abad Oliva, carrer 
Mare de Déu de Gracia, carrer 

, Querol, Carrer 
. Font d'en Llanas, carrer 

Vella de l'Estany, carrer 
Font d'en Lleres, carrer 

. Pirineus, avinguda deis 
Catalunya, avinguda 
Segre, avinguda del 

_ Fites, carrer de les 
. Ix, carrer d' 

Héroes, plaza de los 
Híginio de Rivera, calle 
Hostal del Sol, calle 
José Antonio, calle 
José Antonio, travesía . 
Junoy, carrer 
José M. Martí, rambla 
Llívia, carretera de 

Manjulet, plaza 
Mayor, calle 
Miguel Bernades, calle _ 
Minguet, callejón 
Monjas, arrabal de las 
Morera, calle 
Mosquera, calle 
Narciso 011er, calle 
Notario Ortodó, calle 
Pendís, calle 
Pía del Fort, calle 
Pía del Fort, travesía _ 
Pons y Gasch, avenida _ 
Puig Pedros, calle 
Puigbó, calle 
Puigmal, calle 
Ramón Cosp, calle 
Reus, callejón 

-Herois, plaija deis 
Híginio de Rivera, carrer 

Hostal del Sol, carrer 
_ Alfons I, carrer 
_ Capcir, carrer 

Junoy, carrer 
. Josep M. Martí, rambla 

Llívia, carretera de 
Llívia, camí de 

. Manjulet pla9a 
. Major, carrer 

Miquel Bernades, carrer 
. Les Pareres, carrer 
,Monges, raval de les 
. Ferrers, carrer deis 
Mosquera, carrer deis 

. Narcís 011er, carrer 
Notari Ortodó, carrer 

Pendís, carrer 
. Pía del Fort, carrer 

Rdo. Jaime Martí, calle 
Rigolisa, paseo de 
San Agustín, calle 
San Martín, puente de 
San Martín, travesía 
Sans, calle 
Santa María, plaza 
Santa María, travesía 
Santo Domingo, calle __ 

Sardana, calle 
Simón, colonia 
Sol, plaza del 
Solanell, paseo 
Schierbeck. avenida 
Schierbeck, travesía 
Torreón, paseo del 
Ur, carretera de 
Ur, paseo de . 
Ventajóla, barrio 
Victoria, calle 
Vilallovent, carretera 
Vigué, callejón 

. La Solana, carrer 
Pons i Gasch, avinguda 

Puig Pedros, carrer 
Puigbó, baixada de cal 

Puigmal, carrer 
. Ramón Cosp, carrer 

Nuria, carrer 
Mossén Jaume Martí, carrer 

. Rigolisa, passeig de 
. Sant Agustí, carrer 

. Sant Martí, pont de 
. Guils, carrer 

Bisbe Sans, carrer 
Santa Maria, pla9a de 

Baridá, carrer 
5ant Doniénec, passatge 

Claustre, carrer del 
. Sardana, carrer de la 

, Simón, colonia 
Sol. pla9a del 

Bosquet, passeig del 
Schierbeck. avinguda 

,_ BatUia, carrer 
Torreó, passeig del 

Ur. camíd' 
La Tor. passeig de 
_ Ventajóla, barrí 

_ Cerdanya. carrer 
_ Vilallovent. carretera de 

: Orenetes. carrer de les 
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LA CASA DE LA VILA actualitat 

PRECS I PREGUNTES A LES COMISSIONS 

M'agradaria que aquest titol, pe
gues servir una mic de pont d'infor-
mació entre el poblé i l'ajuntament, 
que cree necessari, i mes quan l'ajun
tament ha sortit deis vots del poblé 
i es deu al poblé. 

Seria molt interessant que cada 
mes es pegues preguntar o felicitar a 
l'ajuntament, a ti'aves de les seves co-
missions (i que aqüestes tinguessin a 
bé contestar). 

A ia comissió d 'obres i servéis 
Que passa amb els jocs del pare? 

Durant tot l'estiu, la major part deis 
columpis de la mainada han estat 

trencats i fora de servei, sempre amb 
perjudici deis nens, 

Creu possible la comissió d'obres i 
servéis la seva reparado i mantenir 
una mica de control i vigilancia? 

Cree que és una bona obra de 1'es
mentada comissió ía recuperado de 
l'antiga piscina, i esperem que aquest 
hivern es poguin protegir la resta deis 
nostres cignes i anees del llac. 

Ala comissió de governació 
Durant tot l'estiu, i ara, amb la 

proximitat de les festes nadalenques 
voldria preguntar: 

Qué passa amb la circulado, amb 

els passos cebres, els quals no están 
pintats -com davantl'instituí- o els 
que es borren —com a Testado-?. . . 
amb els cotxes que aparquen a les 
cantonades, en doble fila, a les para-
des deis taxis, a les aceres -com a la 
carretera-, els quals obligan els via-
nants a baixar a la carretera? 

. . . amb els que no respecten les 
senyals de circulado, de veloeitat, 
etc.? Amb ceps o sense ceps, té 
aquesta comissió prou autoritat per 
posar una mic d'ordre en aquesta dis-
bauxa de la circulació? 
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LA CASA DE LA VILA .actuaiitat 

Aquesta vegada voldria fer un re-
cordatori de les comissions que te-
nim a rajuntament. 

Governació: 
Responsable: Xavier Bosom 
Vocals: Carlos Canes 
Vicencj Peñarroja 
Julio Pérez de Rozas 

Hisenda: 
Responsable: X. Bosom 
Vocals: Joan Fuliana 
M. Teresa Julia 
Francesc Ravetllat 

Urbanisme i Obres: 
Responsable: Josep Peitx 
Vocals: F. Ravetllat 
Juan Salinas 
Francesc Turiera 

Obres publiques i servéis: Responsa
ble: Joan Vidal 

Servéis: Aigua (F. Sapé i J. Pérez 
de Rozas) 

Allumanat (F. Sapé i J. Salinas) 
Escombrarles (J. Pérez de Rozas i 

J. Salinas) 
Bombers (J. Vidal i F. Sapé) 
Brigada (J.Vidal) 
Cementiri (J. Salinas i V. Peñarro

ja) 
Escorxador {J. Vidal i J. Peitx) 
Mercat (J. Vidal i V. Peñarroja) 

Educació i cultura: Vocals: C. Canes 
T. Julia, J. Fuliana 
Sanitat i assisténcia social: Responsa
ble: F. Turiera 

Vocals: F. Sapé 
V. Peñarroja 
J. Fuliana 

Joventut, esports i festes: Responsa
ble: J.Vidal 

Vocals: J. Pérez de Rozas 
J. Fuliana 
T. Julia 

Joan Delsprecs 
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EL PARVULARI MUNICIPAL NO HI HA CAP AULA PER 
AQUESTA MABMADA . . . 

A l^iigcerdá iiens i nenes de básica es 
queden sense plaî a a les escoles. E Ministe-
ri se'n fot. \ o hi poi posar cap niestre per
qué es ven que el pressuposi no arriba . . . i 
evideninient sino hi Im niesire no hi ha au
la per aqnesia niainada. dones les altres 
aules ja están prou aiapaídes. 1 llavors. . . el 
Minsteri qué''. . . quines funcions té aquest 
Ministeri? 

Davant d'aixo Pajuntament en pren 
consciéncia i intenta solucionar-!io dele
gan! a la comissió d'ensenyamenl i cultura 
d'esiudi del problema. Sera aquesta coniis-
sió la que es cuidará de crobar lloc i niestre. 

RUFACA vol íjiforniar i parla amb la 
Sra. Julia, el Sr. Fullana i el Sr. Canes, que 
son els qui se'n han cuidat. 

Rufaca: ¿cómo se encuentran las obras 
del pan'ulario? 

Julia: Bueno mira, empezaron a princi
pios del mes de octubre las obras y pensa
mos que sería mucho más corto, pero se ha 
alargado bastante. Han tenido que pintar. 
Iiacer un lavabo, los armarios, estanten'as, 
. . . hemos mirado unas mesas y sillas que 
nos ha proporcionada el director de las 
Escuelas Sr. Sánchez. See ha encargado un 
material de tipo didáctico nuevo. . , 

Fullana: . . . de madera principalmente. 
J.:. . . hemos estado con las maestras 

comprando el material que necesitaban. 
Cont̂ iatTJOs que a finales de mes se acaben 
las obras y el día 3 de noviembre, que es 
lunes, abriremos. 

F.: De moment no arrivem al número de 
nanos que pensávem que es matricularien. 

J,: Bueno, és ciar, les classes. . . vem cal
cular que allí hí cabrien 42 alunines. . . ara 
només s'han inscrit 27. Confiavem que ens 
sobrarien alumnes i tot, i ara el que passa és 
que ens sobren places. Segons diu el direcO 
tor de les escoles hi han inoltes places que 
no les han pogudes cobrir, . , unes dotze, i 
la Madre del col.legi ens va dir que 20 cria-
tures s'havien quedat sense pla^a. . . i no-
saltres conñavem que entre uns i altres. . , 
ara em sembla que cobrirem les 42. 

F.: La idea és que hi hauran ntares que 
estaran esperant que s'obri el parvulari per 
matricular el fill. 

R.: Tenía que estar abierto para el día 
15 ¿no? 

J.; En principio habíamos dicho parae! 
15 porque pensábamos que las obras ya es
tarían de sobra para esta fecha, lo que pasa 
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. . . EL MíNISTERI DIU QUE NO. . . 

es que lo hace la brigada, que no son mu
chos. . . 

C : Claro, y además han tenido que ha
cer reparaciones de \u¿, de agua, reforzar la 
h'nea eléctrica porque no aguantaba los ra
diadores, poner luces, en fin. . . 

R.: ¿Qué niños irán a este parvulario, 
los que han sobrado de otros colegios? 

J.; Los que no han tenido plaza. Ls que 
este parvulario se hace principalmente por
que no ha habido sitio. 

F,: En cierta forma venimos a supUr el 
defecto del Ministrio. digámoslo así. 

R.: Así. ¿el Ministerio no tiene nada que 
ver aquí, no colabora en nada? 

C : Absolutamente en nada. O sea supli
mos la falta de aula que el Ministerio debe
ría ampliar porque el aula para niños de 
cuatro años es insuficiente para Puigcerdá. 
Entonces como el Ministerio dice que no 
puede poner maestros, el ayuntamiento he
mos decidido poner un aula que cubra esta 
deficiencia hasta que sea preciso. 

R.: ¿Qué excusas da el Ministerio? 
C : Qué no se pueden poner más maes

tros porque no hay más subvención para 
maestros. 

J.: El Ministerio cubre completamente 
las plazas para niños de cinco años, la ma
yor parte de los de cuatro aiios, pero si al
gunos de cuatro anos se quedan sin esco-
larizar por falta de maestros. . . 

R.: ¿Esto es parvulario o también guar
dería? 

J,: Parvulario únicamente, tres y cuatro 
años. 

R.; ¿Será gratuito? 
J.: Haremos pagar unas cuotas de mil 

pesetas por niño y mes. Hemos de poner 
una cantidad porque el ayuntamiento no 
podría pagarlo todo. 

F,: .j\quí se puede dar la circunstancia 
de que al no cubrir esas 42 pla/as momen
táneamente, quizá el ayuntamiento tenga 
que cubrir el resto los primeros meses hasta 
llegar a esas 42 que es el salario de la maes
tra y la ayudante, 

J.: Bueno. . , no es e.xacto éso. . , no. . . 
C : . . . no, el ayuntamiento, tiene ya 

otros cargos. 
F,: Porque ten en cuenta otra cosa. . ,, 

que la maestra. . ., el ayuntaniiento corre 
con el pago digámoslo así, de la seguridad 
social, De la ayudante desgraciadamente no 

. . . EL MíNISTERI SEN FOT , . . 

porque la cantidad sería entonces muy ele
vada, y el trato ha sido ese, darle 3Ü.00Ü 
pesetas a la maestra y i 2.000 a la ayudante 
que son esas 42.000 que es e! cálculo de los 
42 Jiiños. 

J.: l'ero después claro, hay las pagas do
bles. . , eh. . . la seguridad social que va Ü 
parte. . . eh, y todo ésto. 

R.: ¿Porque tienen que pagar estos ni
ños y los de la otra escuela no? 

C : Uepend. els qui van a les escoles na-
cionals no paguen. b'As qui van a les monges 
si. 

J.: Deis dolze nanos que no es van po-
guer inscriurc ais nacionals, molts no han 
vingut aquí perqué no están d'acord a pa
gar, 

R.: Sembla molt lógic, . . i a mésinjust 
que hagin de pagar aquí quan a básica no 
pagarien. 

.1.: Pero escolteu, llavors íii han els de los 
germanes que paguen 1.500, els de la guar
dería paguen 2.000. Llavors hem cregnt 
que 1.000 pessetes seria una cosa bastant 
. . . perqué és ciar, sino els íessim pagar res 
aixó ens sortiria. , , i és ciar, com que el 
Ministeri no se'n fa carree. . . Pero mira, 
nosallres ho hem fet amb la il.lusió de que 
quan vegin que tota una aula complerta 
amb 4ü aiumnes ja están instal.lals, potser 
Pany que ve, el Minisieri. vergonya a perdre 

, . , A LES ESQUENES DE L .AJUN-
TAMENT. , . 

ens donara una mestra mes . . .o la Genera-
liíat. . . 

F,: . . . o com por caure en el sentiment 
comodaticl de dir: "ja ho teñen solucio-
nat" . , . 

C : . . . pot caure. . .! 
R.: Ciar, la gent que els porta a les mon

ges els hi sortirá mes económic pero la gent 
que els porta a básica. . . a veure perqué 
han de pagar! 

E.: Bueno, és que llavors aquesta gent 
es pot trobar amb la decísió de dos op-
cions. D'un costat la mare que es queda el 
nen a casa per no pagar les mi] peles, o el 
porta a PEscola i per mil pessetes está ben 
cuidat,ben tractat ,vaa prendre algo, 

J.: Ciar que aixó és una altra cosa. 
LMdeal seria fer-ho gratis, pero us heu fixat 
quanta gent, i gent treballadora, es gastará 
mil i mi! cinc-centes pessetes peromplirel 
dipósit de gasolina per anar de la cantonada 
de seva casa al treball?.. . us heu fixat amb 
aixó? 

C : , . per anar a fer el vermut. . , 
J.: . . . no ens hem de ficar a la vida deis 

altres. . . 

_ ensenyament 
F.: . . . o fent vermots. . . 
T: . . . o fent vermuts, es gastaran cinc-

centes pessetes per fer el xuletes allá da-
vant. 

F.; Heu de veure que Tajuntament, i qui 
diu Pajuntament diu Puigcerdá, a les esque-
nos de Pajuntament va la seguretat social, 
aqüestes pagues extres, manteniment del 
local, la calefacció, la llum. . . son calés!. . . 

C : . . . el material, l'arreglo de tot el lo
cal. . , el manteniment. . . 

.1.: . . . és ciar que ens va semblar en un 
principi, que deseguida estaría arreglat, que 
no costaría gaire díners. . . eh, . .? Pero 
penseu que no és solament pintar, si ha ha-
gut de posar tota una serie de fustes per 
estanteries, el sanitarí, que han hagut de fer 
un parquet i posar-hi rejola i ha quedat 
molt bé. Llavors hem fet un pati que en 
principi haviem pensat fer el pati allá on hi 
ha la pista de básquet, ara hem canviat 
d'idea perqué ens han dii que alió és molt 
fred i a Phivern es gela. Llavors hem passat 
a im pati que hi queda a peu pía. pero 
aquest pati, que és molí gran, Phem de va
llar to! amb tela metálica perqué els nens 
no caiguin de dalt a baix, hem de posar una 
porta gran, . , o siguí que tot aixó porta 
gastos, 

F,: Jo sóc partidari de que una vegada 
que s'acabi tot, fer numerets i publicar-los 
a RL 'FAC-A, que la gent se'n enterí, 

R,: ¿Qué personal habrá a cargo de! 
parvulario? 

J.: Como hemos díclio antes, una maes
tra y una ayudante, 

R.: ¿En qué condiciones están? 
J.: ¿Monetarias, . .? 30.000 la maestra y 

12,000 la ayudante. , , 
F,: . , . y la maestra asegurada, la ayu

dante no, 
R.; La ayudante, no ¿porqué? 
F,: Pues muy sencillo, porque la seguri

dad social sube muclio dinerito al cabo del 
año, y se hizo este trato. 

R.: Ellas ¿ya lo sabían? 
F.: Mejor dicho, la idea es más que co

mo sí el ayuntamiento contratara a esta 
persona. . . es más bien como si la maestra 
llamara en su ayuda a esta persona, con la 
que hace un trato personal. 

.[,: Exactamente. . , 
R,: ¿Quién ha contratado estas perso

nas? 
F,: El Ayuntamiento, a través de una se

lección, salió a concurso; a estas personas 
se les dio a rellenar un. . . en fin. . . incluso 
hablé con los contpafleros para hacer una 
pequeña carta, aparte de vuestra entrevista, 
al objeto de clarificar lo de la selección co-
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1110 había ido. para no dar pie a que hubie
ran suspicacias, en el seníido de que liubie-
ran liabidü recomendaciones y lal, . . en 
fin, mucha gente liabla de ello, ¿̂ no'' 

R.: Ciar. . . és que peí carrer corren co
ses. , . ¡ per aixó voliem aclarir-ho, 

f".: No, no, és una cosa que val niés cla
rificar-la. 

J,: Va ser un concurs. Hs van presentar 
sel candidates i llavors els hi vaní fer coiii 
una prova escrita, una serie de preguntes 
que ens va propurcionar la Sra, Corsunsky. 

. . PEL C.\RRER CORREN COSES,., 

R,: Es pedagoga? 
C: Psico-pedagoga, 
J,; . . . y ella misma interpretó los test. 

Ella misma nos dijo; "pues mira, esta chica 
es la que reúne más condiciones". 

C: Bueno, esto a parte de que el mismo 
día se hizo una entrevista personal con cada 
una de ellas, que ya de una primera impre
sión, Después han habido otros. . , o sea, 
no se ha valorado solamente ésto. Se ha va
lorado, en principio la impresión personal, 
o sea, la entrevista personal, . . tiene un va
lor. . . se ha valorado este pequeño test que 
hicieron escrito, se ha valorado una serie de 
condiciones de tipo de situación, etdad. 

etc. eh? -Dir¡gin(-se ais altres de la comis-
sió- y entonces, sobre lodo esto se lia ido 
viendo que ésta, por éste motivo no parece 
la más interesante, ésta tampoco, ésta tam
poco, , . se ha ido reduciendo el número 
hasta que se ha llegado y se ha coincidido 
en una. 

J.: Un detalle para esta.selección es que 
la seguridad social nos hace una bonifica
ción del 1¿ pwr 100 si la maestra tiene me
nos de 26 anos. Se presentaron dos que te-
m'an más de 26 aíios y claro, éstas ya que
daron descartadas. , , 

R.: ¿Esto lo sabían ellas previamente? 
C: Si, porque esto ya se dijo. , . alu' 

habían una serie de condiciones que noso
tros habíainos expuesto y claro, unas que
daron eliminadas por edad, otras por vivir 
fuera de Puigcerdá . , . 

R.: ¿. , . esto que condiciona? 
C: Esto condiciona que si el ayunta

miento de Puigcerdá tienen que dar un em
pleo a alguien es mejor que se ]e dé a al
guien del pueblo que no de fuera. Esto ha 
sido una parte de la selección, todas esas 
cosas se han incluido en la selección. . , se 
va reduciendo número hasta que hay que 
elegir. Es muy difícil la elección. Decir éste 
o aquel. . . ¡Están difícil y tan pesado! 
pero hay que hacerlo. 

. ensenyament 
¥.: Además, a ser sincero, en esta entre

vista personal, a cada una de ellas se les dijo 
que era una situación delicada, por que de 
todas, podía escogerse solamente una y que 
se liaría lo más honestamente posible, . , 
en fin. . . E incluso aquí los compañeros 
que lo sabemos, ha habido determinadas 
presiones a ellos y a mi mismo por parte de 
una o de otra en cuanto a la elección y he
mos huido de eso para que saliera lo más 
ecuánime posible la elección, lo mas hones
tamente posible. Por parte de algunas de 
esas personas se nos llegó a decir que está
bamos haciéndolo equivocadamente, que 
nosotros lo que teníamos que hacer es decir 
"Fulanita es la maestra. . . y se acabó". con 
esto caeríamos en el defecto del anterior 
sistema, de la "dedocracia". . . 

J.: Mes d'una ens ho va dir. . . 
R,: S'ha tingut en compte i'antiguitat 

del títol? 

, . . CARREGAR AMB LA RESPON-
SABILIT.AT, , , 

C: Jo cree que aixó no es va poder va
lorar massa perqué eren totes en el mateix 
temps mes o menys. , . potser una feia un 
any i Paltra era recient graduada. . , bueno, 
la que feia mes temps era aquella noia grait 
que va venir a última hora, , . 

R.; els anys d'experiéncia activa, slian 
.? 
F.: . . .inclús, perdoneu, un detall que es 

va tindre en compte, ara que recordó amb 
aquesta, és que estava inscrita a Poficina 
d'atur a Ripol!. Ho recordeu? inclús per 
parí de la llei. , . te'n récordes que es va 
comentar'.' 

J.: Si, n'hi havien dos que estaven inscri-
tes. 

C: I:'n principi vam pensar que abíó es 
podría valorar, pero després no ho vam teñir 
gaire en compte. 

J.: Si, pero després no ho vam tenis en 
compte, Ens vam basar només en lo que 
ens va dir la psjcóloga. . . vam vaure que 
mes o menys estavem tots d'acord, 

C: Si, van ser una serie de coincidén-
cies. 

F,: Mira, hi havia un detall molt signifi-
catiu que ens va dir la psicóloga, perqué 
ella peí contingut de les respostes va dir 
alió. Va ser ¡'única que va firmar el questio-
nari. O sigui, a nivell psicológic, li va donar 
importancia. 

R.: El que fos de Puigcerdá era condició 
previa? Qué en fos o que hi visques? 

C: Es va valorar com a preferencia que 
visques a Puigcerdá. 
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R.: Es valora que dintre el curriculum 
pogués teiiir un expedient acadéniíc amb 
un número mes ait? 

C : AL\O. , . el que %'am demanar mes 
que res era si alguna havja tingut experien
cia directa amb nanos d'aquest tipus. Totes 
havien tingut ]'exper¡cncia de les practiques 
de la carrera, pero a part d'aixó no n'hi 
havia cap amb experiencia de treball. 

F.: Un deis punts que vam valorar niés, 
va ser aquest contacte personal, aquesta ¡m-
pressió personal. Vam veure a !a persona 
amb una alegría. . . amb una ilusió. . . amb 
unes ganes de fer coses. . . 

C : D'entrada hi han persones que el 
cauen . . , 

J.: Bueno, el que ens ho va reforcar 
niolt. va ser l'opinió de lapsicóloga, Al lle-
gir els tests i dir deseguida: "Aquesta". , . 
sense dubtar-ho. 

F.; Fncara ens va reafirmar-ho mes. 
R.: Aixo era un test tipus examen o qué 

era? 
C : No. no, eren una serie de preguntes. 

. . . HA HABIDO DETERMINADAS 
PRESIONES. . . 

R.: Les poden teñir? 
C : Si, son unes preguntes de tipus téc-

nic. 
J.: . . . es lógic que els que no han sigut 

elegits están disgustats, pero és que només 
en podiem escollir una, i alxó és molt difí
cil de fer. , . 

F.: . . . amb la única persona que no va 
haver-hi aquest problema va ser amb Taju-
danta, que únicament se'n va presentar 
una. 

R.: Qué no es va dir? 
C : Si, si. perqué ho vam dir y aquesta 

bé es va presentar. 
R.: L'ajudanta no ha d'ésser mestra? 
C.: No, evidentment. 
R.: En el moment de fer l'elecció, veu 

teñir en compte el temps d 'aturque porta-
ven. . .? o ha comptat mes l'opinió de la 
psicologa? 

C : No, no, l'opinió de la psicologa no la 
prengueu com a paraula de rei. La seva opi-
nió va ser una cosa mes per confirmar el 
que nosaltres ja pensavem. Va donar la felii; 
coincidencia que tenia mes o menys una 
opinió que refori^ava la nostra. Ara, no val 
a dir que lo que digués la psicologa hü vam 
acatar, no, va ser una coincidencia, 

J,; Decidir. . ., tampoc ho haviem deci-
dit. El que passa és que haviem pensat amb 
aquesta noia, i després la psicologa ens ho 
va confirmar. 

F.: . . . i després hem de clarificar una 

cosa, i aixo és important que quedí ciar: 
que nosaltres, arrivat el moment tampoc 
vam volguer carregar amb la responsabiljtat 
exclusiva d'aquesta decisió, i es va proposar 
a la resta deis companys de! consistori que 
participessin d'aquesta decisió. Es va dir 
dos vegades. i dos vegades se'ns va dir que 
no, que erem nosaltres que haviem de deci
dir, 

J.: Que no volien saber-ne res. 1 pensa 
que vam insistir, perqué la nostra il.lusió 
hagués sigut que tot el poblé ho hagués de-
cidit. 

F.: !\ mi encara em va sapiguer greu, 
que una vegada presa la decisió, encara sor-
tis algú a dir-nie que aixó ho hauriem d'ha-
ver decidit entre tots. Després d'haver dit 
dos vegades. . .! 

R.; Penseu que des del consistori els 
altres grups haurien d'haver col.laborat 
amb la decisió? 

F.: No els altres grups; els altres com
panys. Ja no parlem de grups. 

C : Una decisió entre tots. , . 
J.: Un comentari de tots plegats. Ker 

una votació. 
C : Presentar nosaltres el fet i acabar de 

decidir-ho entre tots. 
J.: . . .i ens treiem responsabilitats de so

bre. 
R.: Potser ells podrien dir que en altres 

temps. . .? 
J.:. . . també ens han demanat parer 

moltes vegades. I hem hagut de votar coses 
que no son de la nostra feina. 

F.: Tinguen en compte que de vegades 
es preñen decisions a nivell de votació. . . i 
tindre de votar coses que ni a nivell d'en-
senyament ni de cultura. . . coses. . . que 
s'escapen totalment de la nostra. , . 

J.; . , . i coses que desconeLxem de base, 
que no ens ho havien explicat. , . alió que 
t'expliquen una mica en un pie. . . i ja está, 
i tu has de prendre la teva opció i volar que 
si o que no, . . . que tampoc és la manera 
de fer-hn. , . 

. . .QUE NO VOLIEN SABER-NE 
RES. . . 

F.: . . . com ara. el tema conflicliu, per 
exemple, és lo del pía dixós que hi hem 
anat una serie de vegades, que han estat 
explicanl pero que tampoc és competencia 
nostra. . .. no som d'urbanisme. . . i lo trist 
del cas és que arrivat el moment potser 
haurem de prendre part en una votació que 
segons com. . . 

C : . , . pero al menys sabrem algo . . . 
F.: .\ixó si,, , . que abans no es sabia. 
R.: Potser tindrieu que teñir ciar si s'ha 

ensenyament 
. . . ENS TREIEN RESPONSABILI
TATS DE SOBRE. . , 

de fer. íot entre tots, o que cada un deci-
deixi elseu, , , 

J.: . . . bueno, pero si altres comissions 
ens demanen l'opinió i ens obliguen a fer 
una votació. dones nosaltres podriem tam
bé fer una votació tots plegats. Alxó és el 
que volicm nosaltres, pero ja que van dir 
que no i que no. . . i que no. . i ningú va 
estar d'acord. 

R.: Pero fue propuesto ésto en un ple
no? 

C : La propuesta se hizo de la escuela y 
de contratar una maestra y una ayudante, y 
las obras. Todo ésto quedó aprobado en un 
pleno, ahora, la forma, el misino pleno de
legó a la comisión que hiciera los trámites y 
las obras precisas. ./Vliora, en el momento 
d? decidir quien de las presentadas ocupa-
rí;i la plaza,' nosotros habíamos hecho la 
entrevista, hablamos comparado los pros 
y contras de cada una y pedimos a todos 
que nos ayudaran a tomar una decisión, 
pero claro, cada uno por su lado liabía teni
do sus presiones. . . 

F,: , , . exactamente. . . 
C : . . . nosotros directamente y alguno 

de los miembros del ayuntamiento también 
hablan tenido presiones. . . "oye lii haber si 
fulanito. . , o zutanito, , .", ¿no?. Entonces 
nos dijimos que debido a ésto sobre todo, 
ya que son cosas que creemos que. . , qui
zás otras cosas también se deberían hacer 
así. . . valdría la pena que lo decidiéramos 
entre todos, . . 

F.: . . , más democrático. . . 
C : , , . entonces dijeron que no, que no. 

que bueno, otro día, hasta que al fmal 
cuando dices: "aquello ya está", entonces 
te puedes oir: "hombre, quizás podríamos 
haberlo decidido entre todos". 

R.: Vosaltres els podeu obligar a que hi 
participessin? 

C : No, perqué no estávem en un pie. 
J.: No teniem temps d'esperar un pie. 

es perdia massa temps, perqué aixó estava 
ja molt atrassat. ,4ixó ho vam proposar a 
mitjá de setembic. em sembla, quan els 
col.legis ja havien coment^at, perqué ha
viem de saber sxactamenl quans alumnes 
qucdaven sense matricular-se. .Aixó era la 
base per a fer aquest parvulari, 

F.: I per altra banda, el que no podiem 
fer i consideravem inhuma era anar allar-
gant la decisió, comptant que aqüestes 
noies han de buscar treball i no poden estar 
pendents de que diguem si o no, 
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J.: . . . bé o nialaineiii noaaltres ¡lo hcni 
feí ainb bona fe. 

R.; I a parí no es podía trobar la geiit? 
J.: Jo trobo que es podía liaveí fet a 

part. pero no ho van volgiier. . . 
C : Pero a part no es una cosa oficial. 
J.: No els pois forcar a part. . . 

. , , VAN DIR QUE NO. . . 1 QUE 
N O . . . 

C : . . . ciar, perqué si deiná en ve un i 
eiii diu: "a mi no nriio havies dit" jo no 
tine forca per dir-[i que si iii que no, Es la 
seva paraula contra la nieva. En canví si 
aixo passa en un pie. allá queda conslancia 
escrita. 

R.: I per fer ini pie exlraordinari. . .? 
C : No lionie, no. perqué si cada vegada 

que agafen un de la brigada liaguessin de 
fer un pie e.xtraordinari. . . 

R.; . . . aixó no era prou important. . .? 
C : No. [é que ser la decísió com i'apro-

vació d"un pía parcial o un pressupost ex
lraordinari o una cosa d\ina envergadura 
determinada. 

. . . UN PLE EXTRAORDINARI?, . . 

R.: . . . o sigui en aquest cas no estén 
niassa contents del comportament deis 
companys de! consistori, , . 

J.: FrancaiiTent,. . . no. 
C : . . .oh, pero escolteu aixó. . . que 

després no diguin. , . 
F.: . . . iiome, és que per dir-ho aquí. 
R.: Mireu. si hi ha algú qne no l'hi agra

da i se sent ofés, que contesti. Que escrigui 
a RUFACA, que ho publicaren!. , . per aixo 
está oberta a tothom. 

Com que la Comissió en aquells nio-
ments no tenia cap qüestionari a má, várem 
anar a Tajuntament per a poguer-ne teñir 
una copia, la qual reprodu'im en aqüestes 
pagines. 

Voliem també parlar amb la Sra. Cor-
sunsky, perqué ens expliques una mica com 
havia anat la prova del test. Un cop localit-
zada ens poseni a parlar amb ella i será, mes 
que una entrevista de tipus pregunta-res-
posta, una conversa. Ens aclareix. d'entrada 
conceptes equivocáis que nosaltres teniem 
en relació de Pentrevista amb la comissió i 
que posem gairebé a tall de presentació. 

Ella és: Ana Zeitune de Corsunsky. 
Es: psicóloga clj'nica i no psicopedagoga. 
Es: un simple qüestionari i no un test. 
Amb el qüestionari al davant li dema-

nem respecte a: finalitat, eficacia, ambigüi-
tat ,de les preguntes, i ens diu: 

. . . I SI SE SENT OFES. . . QUE 
CONTESTI. . . 

•'Pues verán, me llamo un día Carlos Ca
nes par preguntarme si yo quería ayudarle 
a confeccionar un cuestionario en función 
de la elección de la maestra y con lo que 
querían los de la comisión, dar un margen 
más amplio en el momento de la elección. 
.Así que se vino un día y ya con la idea bási
ca que él tem'a, lo redactamos, si bien él lo 
presentó a su grupo con lo que estuvieron 
de acuerdo. . ." 

"Bien con el cuestionario se pretendía 
simplemente que las chicas respondieran en 
genera'j. Es decir, ver por sus respuestas que 
nociones tenía cada una de ellas de como 
tratar a un niño y saber también como 
reaccionar ante unas situaciones que se 
apuntaban más o menos en las preguntas, 
que si bien son abiguas, como vosotros de
cís no se pretendía con ello —repito- más 
que obtener datos para poder sacar una 
conclusión de como ellas actuarían con los 
niños, cosa realmente difícil, que si bien to
dos podemos ser maestros, no todos pode
mos ser maestros, . ." 

. ensenyameni 
"Esto erii más que nada un cuestionario 

tipo orientativo, pues ninguna de las chicas 
había trabajado anteriormente con niños, y 
no tenían más experiencia que la de las 
prácticas de la carrera. Creo que fueron sie
te las presentadas, pero unas se eliminaron 
por la edad y otras por no ser de Puigcerdá. 
Luego me llamaron (la comisión) para de
jarme leer los cuestionarios y ])iiedo decir 
que todas respondieron muy bien, enten
dieron bien las preguntas y demostraron 
estar muy bieit preparadas. Siempre hay 
U]ia que responde más y otra menos, pero 
ya digo, en general todas ctímprendieron 
muy bien lo que se les pieguntaba". 

"La comisión además había tenido una 
entrevista personal con cada una de las chi-
cias. lo que ayuda mucho, pues a veces una 
primera impresión puede ser muy impor
tante, y ya tenían decidido quien podía ser, 
Al preguntarme cual de ellas me parecía la 
mejor estuvieron contentísimos de ver que 
coincidíamos en la misma persona. Ellos 
con ésto querían evitar 'el paracaidista" co
mo se dice en mi pais, y se hizo también 
para saber y conocer las posibilidades, asi 
concretas, que podían tener unas personas 
ante tal trabajo en este caso. , ," 

Qüestionorí 

Responde a las siguientes preguntas: 

~ Qué detalles observarías como datos importantes en un niño, 
— Qué actitud tomarías frente al comportamiento de los niños. 
— Qué conocimientos tienes sobre la personalidad de los niños, tanto en general 

como en aspectos anormales. 
— Qué harías en caso de accidente. 
— Qué actitud tomarías frente a un nifio agresivo. 
— Qué relación tiene a tu criterio la maestra con los padres del niño. 
Explica en breves palabras tu opinión sobre: 
— Los niños de 3 y 4 años según tu experiencia profesional o individual. 
— Respecto a tu formación profesional, que crees obtener con este trabajo, 
— Qué representa para ti la obtención de la plaza. 
— Qué tipo de actividades principales organizarías para este niño y con qué ma

terial. 
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foto denuncia 

. . . i de k s cañáis a "mij^ airi;", Oui sc'n té que 
cuidar. . ,? ( M ú ha moitcs peí poblc). 

/ I •"' '' 

miiSh 

^ • - : ; L • - ^ ' • • . 

2. 

Nü fa pas tants anysquu [riii h^via, . . A veuti; si Hl POSEN. . , i duren mes. 

Ep. . .! quR a [a Casa de la VUa.. .! Apa noís. . .1 

EN CAS 

DECREMADESLLEUS 

Qué he de fer: Refredar la cremada amb compreses 
embegudes d'alcohol i Ádhuc d'aigua. Si ha saltat la peU, 
rentar-ho només amb aigua. Cobrir ¡a cremada amb po
mada aórtico-antibiótica i una bena neta, (mena de ci-
balgína o nolotil). 

Qué no he de fer: Arrencar ¡a peU de les hutllofes. 
Usar com a remei ungüents per aprendre el sol. 

NOTA moh important: Qualsevoi cremada superior a 
la superficie del pamell de la má cal que sigui tractada 
immediatament per un metge. 

Secció de Socorrisme de ¡a Creu Roja 
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Probablemente todo el mundo tiene un con
cepto más o menos exacto acerca de lo que es el 
Seguro, la existencia del mismo presupone la 
posibilidad de un riesgo futuro, de un peligro, de 
un suceso adverso, que puede ocurrir con un 
índice más o menos elevado de frecuencia. 

En todo Seguro hay que contar con la Com
pañía, el asegurado y el AGENTE DE SEGUROS 
PROFESIONAL. 

La Compañía se hace cargo del riesgo, el 
asegurador contrata la Póliza, pero para que ello 
ocurra, hay que dar unos pasos previos a dicha 
contratación, es preciso que anteriormente se 
hayan desarrollado una serie de actividades, se 
requiere que la Compañía y asegurado discutan 
los términos en los que este contrato se va a 
estructurar y por último, que se pongan de 
acuerdo para su firma. 

En este periodo de preparación es cuando 
interviene el AGENTE DE SEGUROS, cuyo papel 
consiste en ser el intermediario entre la Compañía 
y el asegurado, ya que es el encargado de ponerlos 
en relación, de proponer el Seg\iro y convenir que 
el asegurado llegue a persuadirse de su convenien
cia, decidiendo, en consecuencia, suscribir la 
Póliza. 

Aparte, el trabajo del AGENTE DE SEGUROS 
es de constante asesoramiento hacia sus clientes. 

durante la vigencia del Seguro, le advierte acerca 
de aquellas anomah'as que observe entre la situa
ción del objeto asegurado y el clausulado o 
declaraciones de la Póliza, las cuales corrige, pues 
de no ser así, le pueden causar graves perjuicios en 
caso de siniestro, por lo cual el cliente conoce 
siempre el verdadero alcance del Seguro, estu
diando por él el tipo que este se adapte mejor al 
motivo por el que se hace el Seguro, siendo 
siempre un correcto informador. 

El contacto con la realidad profesional y 
humana que vive cada día el AUTENTICO PRO
FESIONAL, va formando junto a su experiencia, 
a su agilidad de realización y desarrollo, su 
criterio moral, su sentido de responsabilidad en la 
gestión que realiza, su palabra está respaldada por 
la garantía de los hechos, que son su punto de 
partida para el desarrollo de su gestión y es la 
piedra fundamental de todas sus relaciones de 
negocio y cartera, su serenidad evita conclusiones 
o actuaciones precipitadas que pudiesen dar lugar 
a perturbar la armom'a de sus relaciones con los 
asegurados y estos con la Compañía. 

En definitiva la labor del AGENTE DE SEGU
ROS, con su sinceridad y su información técnica, 
es motivo suficiente para que todos confiemos 
con este profesional cuando contratamos nuestros 
seguros. 

VI SEMANA MUNDIAL DEL AGENTE DE SEGUROS 
Su comercio, su industria, su patrimonio, su vida, son cosas muy serias y es preciso asegurarlas. 

Confíe estos seguros a un AGENTE PROFESIONAL DE SEGUROS COLEGIADO 

Es una recomendación del 
COLEGIO DE AGENTES DE SEGUROS 
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LA BARONÍA 

DESALTÉGUELOII) 

Déiem en el número anterior que Puig-
cerdá havia adquírit la propietat de tots els 
termes i parróquies de Sant Marti de Salté-
guel, Sta. María d'Ovella i Sta. María de Se-
gramorta, i n'havia pagat el preu convingut 
amb el Sr. Lozano. 

Cal dir, pero, que de totes les compres o 
transmissions que es feien de les finques 
sotmeses a un feu senyorial, se n'havia de 
pagar al Senyor —i en el cas de Saltéguel al 
Rei— el dret de lluisme o foriscap, equiva-
lent a la tercera part del preu de la compra. 

Ara bé, amb tot i que el rei havia eximit 
a la Vila de pagar aquests drets per la com
pra de Saltéguel, no obstant el Procurador 
reial en els comtats de Rosselló i Cerdanya 
n'exigia el pagament de la quantitat ais es-
mentats drets corresponents. El Consell 
de la Vila protesta contra aquella pretensió 
i trámete un Síndic al venerable Pere Vidal, 
aleshores procurador reial en aquests com
tats per a presentar-li una Uetra del rei Joan 
d'Aragó, la que reproduia altra lletra del reí 
En Pere, son pare, datada a Lleida el 28 de 
setembre de 1380, en la qué consta com el 
susdit rei afranquia al comú de Puigcerdá, 
deis drets de lluisme i foriscap i de qual-
sevol altre dret a ell pertanyent per la com
pra de la Baronía de Saltéguel a En Joan de 
Lo9ano. En forfa, dones, d'aquella conces-
sió reial, l'esmentat procurador hagué de 
desistir de les seves pretensions i en firma 
l'absolució d'aquests drets per rao del di-
recte domini de Puigcerdá sobre la Baronía 

de Saltéguel. 
D'altra banda, Pany 1398, Ramón d'Alb 

veí de Das, -qui tenia la possessió de BatUe 
d'aquella Baronía- va vendré l'esmentada 
Batllia ais cónsols de Puigcerdá, en la per
sona de Ramón Moreta, peí preu de cinc 
Iliures i mitja barcelonines, pagant-ne així 
mateix el corresponent lluisme i foriscap 
peí feu reial. Poc temps després, els cónsols 
en feren la consabuda investidura de la sus-
dita Batllia, amb l'entrega d'un barret al 
dit Ramón Moreta, qui per aquest acte en 
paga al clavan de la Vila, dicuit sous i qua-
tre diners (1). De nomenament de Batlles 
de Saltéguel en parlarem mes endavant; ara 
tanmateix, volem dir que els cónsols de 
Puigcerdá, també havien de fer reconeixen-
9a al Rei de posseir aquella Batllia, com ho 
feren, per exemple l'any 1635, i ádhuc el 
1745, i el procurador reial n'investí al Sín
dic de la vila —representant deis cónsols-
entregant-li una espasa nua a les mans. Al-
hora, els cónsols feien investidura al Batlle 
General de tota la Baronía, que nomenaven 
com es feu el 27 de novembre de 1677, 
mitjan9ant la imposicíó d'un barret, tal 
com hem dit abans. 

Poc després de la primera investidura de 
la Batllia de Saltéguel, -l'any 1404- el 
Consell de la Vila proposava enviar un mis-
satger al rei, degut a unes pretensions del 
nou Procurador reial en els comtats del 
Rosselló i Cerdanya, Sr. Dalmau de Bierto, 
donzell, el qual havia posat un embarg so

bre Saltéguel; tanmateix, atenent les despe
ses que aíxó ocasionaría, els cónsols varen 
resoldre fer una avínen9a amb l'esmentat 
Procurador i es conformaren en pagar-li 
cent florins d'or d'Aragó, equivalents de 
55 Iliures barcelonines, amb la condicíó, 
pero, de que ho paguessin els veíns de Sal
téguel; i aquesta quantitat, -de la qué el 
Procurador els en firma el corresponent 
rebut— eren en pagament del juris-comís 
del lloc de Saltéguel, compresos també 
tots els drets que s'haguessin de pagar al 
Rei peí feu de Saltéguel, propí de Puig
cerdá: Per tal de pagar aquesta quantitat 
i d'altres drets a la vila pertanyents, els 
cónsols taxaren ais veins de Saltéguel, 
mítjan9ant un repartiment equitatiu. 

Cal dir també que 1'honorable Sr. En 
Miquel Puig (cree que era Tamo de la Torre 
de Riu), tenía una propietat a Sta. Maria 
d Ovella, com un de tants veins d'aquells 
termes de Saltéguel. L'esmentat Sr. Puig, 
l'any 1538 va vendré part de la seva finca 
d'Ovella, a un tal Janot de Ribes, i l'any 
1555 en vengué altra part a En Joan de 
Queralt. Ambdós compradors, (a requeri-
ment deis cónsols de Puigcerdá, Barons deis 
llocs de Saltéguel, Ovella i Segramorta) en 
feren la deguda reconeíxen9a i en pagaren 
al Comú de la Vila el corresponent dret de 
lluisme ¡ foriscap, per rao de la Senyoria de 
Saltéguel. 

D'altra banda, els dominics de Puigcerdá 
havien comprat en aquella Baronía, una fin
ca d'en Jaume Sabater de Vilafranca, peí 
preu de cent deu Iliures. D'aquesta compra 
se n'originá unes diferencies amb el dalt dit 
Sr. Queralt; qüestió que fou resolta l'any 
1543 m¡tjan9ant una concordia o avinen9a. 
Els susdits religiosos en feren els capbreus 
o reconeixen9a acostumbrada i en pagaren 
a la Vila els corresponents drets de lluisme 
i foriscap deis quals n'havien de donar al 
Reí, per rao del feu, la meitat; és a dir, 16 
Iliures i 16 sous en moneda cerdana. 

De semblant forma, els cónsols de Puig
cerdá exigiren a un tal Arderíu de la Pobla 
que pagues els foriscapís deguts. per una 
compra feta l'any 1515, del qué en corres-
poníen 30 Iliures al Rei, i albora en fes la 
recone¡xen9a o capbreu acostumat. 

Salvador GALCERAN 
Arxiver Díplomat 

( I I El Batlle d'en lloc era el mandatari de la Bat
llia, i el qui , en nom del Senyor —els Cónsols en 
aquests cas— exercia la total jurisdicció civil 1 
criminal, en tots els llocs i termes de la Batllia 
o Baronía de Saltéguel. 

(Continuará) 
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El 25, 24 i 25 d'aquest passat mes 
d'octubre, ha tingut ¡loe a Puigcerdá 
el IV CoLloqui Internacional d'Ar-
queologia, dedicat a la memoria del 
Dr. Miquel Oliva i Prat arqueóleg 
vocacipnal i estimat per tots els qui 
el varem coneixer. 

La convocatoria d'aquest CoLlo
qui s'ha fet caminar per diferents in-
drets, perqué gaudis d'una amplia 
participado a tots nivelis, d'entrada 
l'Ajuntament de Puigcerdá acceptá i 
patrocina la celebrado del col.oqui; 
notiñcat a la Conselleria de Cultura 
de ¡a Ceneralitat de Catalunya, va
rem rebre carta de recolzament del 
Honorable Max Caner, amb paraules 
d'encoratjament per aquests actes 
culturáis. La presidencia d'aquest IV 
CoLloqui de Puigcerdá de la Univer-
sitat de Barcelona i Premid'honor de 
les lletres Catalanes Dr. Miquel Tarra-
dell, apadrina i va fer la claussura el 
Dr. Maluquer i assessoraren técnica-
ment el Dr. Josep Padró i en Miquel 
Cura. Per altre costal, els coordina-
dors científics varen conectar amb el 
mon técnic i ¡a resposta fou positiva, 
ja que s'han presentat 27 comunica-
cions i de prou válua per donar fe de 
la importancia d'aquest IV CoLloqui 
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Internacional de Puigcerdá. Per mitjá 
del Secretar! Permanent s'ha convi-
dat i donat a coneixer a tots els po
des de la Cerdanya i hem mantingut 
contactes amb tots els centres esco-
lars. Ens plau en gran manera, veure 
l'assisténcia de molt alumnat i pro-
fessors, molt mes tenint en compte 
que era potestatiu. Caldria remarcar 
la resposta de col.legis que han de-

manat la visita al museu. Municipis 
de Cerdanya han col.laborat a la re
cerca arqueológica i a mes a mes han 
acollit a congressistes i simpatitzants 
en un acte de veritable identificado 
en la labor arqueológica; aitres muni
cipis han fet acte de presencia, el pa
ble ha assistit a moltes de les apreta-
des sessions de treball, persones de la 
nostra comunitat han fet ofrena al 
museu d'objectes de la nostra Comar
ca, aitres les han portades com a di-
pósit per que tothom ho poguem 
veure. En resum, que no podem fer 
altra cosa que agra'ír d'una manera 
general l'acoUiment d'aquest COL
LOQUI. 

Segurament que el Patronat Eixi-
menis de la Diputado de Girona ens 
ajudará a l'edició de les Comunica-
cions d'aquest ÍV CoLloqui, fent 
possible deixar escrit el fruit d'unes 
investigacions sobre la problemática 
arqueológica Pirinenca. 

Voldriem creure, i aixó ens obliga 
mes encara, que el resultat d'aquests 
dies de treball, han estat pro filosos 
per coneixer una mica mes els ori-
gens de la nostra existencia, o sigui 
cultivar el cultiu de la nostra perso-
nalitat. 
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. . . i a Das sense alcalJe. . .1 
Per Cerdanya diuen que P.Mcalüc de Düs 

IVA üiniitit. . . diuen que hi linenL d'aladde 
tanibé ha dimilit, i diuen. . . que encara 
queden tres regidors que aguamen el tipus, 
pero que cap d'eils vol &er batlle i diuen. . . 
i diuen. . . 

Davant d'aixó RUFACA conien<;a a 
moure's per a poguer localilzar tothom qui 
pugui informar dij-culament del fet. La pri
mera persona amb qui parlariem seria logi-
camení anib el Sr. isidre Forga, {'alcalde 
que ha diniitit. 

A les uostres preguntes: 
- Perqué ha dimilit'.' 
-• Motius? . . . Quiíis? 
- Problemes. . ., inolts... , pocs': 
- Feina. . . poca, niassa? 

. . .NI R E S P E C T E . NI E D U C A -

CIO, NI C O M P A N Y E R I S M E . . . 

Respand: "La meva dimissió ha esiat 
puranieiit de carácter proPcssiünal. docs eni 
vaig trubar en un tnonient d'agühi de fcina, 
que la feina ni'anava augmentant. i está ciar 
va arrivar un nioment que ju no pudia dedi
car a Paiuntanient les llores que ell es nic-
reixia i aixü va Per que ¡o dcixés el carree". 

"En quan ais companys que jo tenia no 
en liiic res a dir, son una gent estupenda, la 
gent del niunicipi identicament igual.. . ,ja 
dic. va ser una cosa purament professionai' 

"Hünie, la feina no la preveía. Jo no 
n'havia fet niai d'alcalde i no en tenia expe
riencia. Vaja. . . la feina si que es podia fer. 
íampoc és alio de que t'havies d'estar mul
les llores a roHcina. L'ajunlament de Das 
tampoc és com potser el d'Alp o el de Puig-
cerdá. Ara bé, va ser la nieva feina, la de 
casa, qüestions de negoci; tinc una granja 
q\ie he aiiat ampHanl i ha anat augmentant 
la l'cina. Vaig veurc llavors L|UC no podia 
dedicar les hores a rajuntament i esta ciar 
aixb no anava bé, , .•" 

I com que el Sr. Porga ja no és hallle 
no ens pol informar de l'estat actual de 
Tajuntament. En sap nomcs, com tothom 
el qué es diu peí carrer. El que sí lia fet 
pero, és facilitar-nos el poguer localitzar 
els altres senyors que cucara son al consis-
tori. De Sanabastre ens en anein cap a Das 
011 podem parlar noniés amb dos d'ells. 
el Sr. Josep Pont i el Sr. Esleve Cru'illes. 
El Sr. Josep M. Companyó i la Sra. Nuria 
Grau no els podem trobar aquesl niateix 
día. 

De la xerrada amb els Srs. Pont i Cru'i
lles en tregueni: 

Que: deis tres regidors que queden cap 
vo! atceptar el carree d'alcalde, 

Que: un ajunlament sense batlle no pot 
funcionar. 

Que: a rajuntanicnt tot está aiurat,que 
res no marxa, tot congela! vaja. 

Que: cassos seniblants uo n'hi liagui ma
sa, 

Que: tenia que venir un rcpresentaní de 
la Generalitat per a solucionar-ho. 

Que: la Generalitat no vol pero, solucio
nar-ho a dit. Que potser bauria de ser el 
poblé qui votes, pero aixo no és possible 
dones no está previst encara en Tactual llci 
vigent, 

Que: ells (els entrevi&iats) no estaven 
d'acord amb la dimissió del batlle. 

Oue: bauria calgut que seguissin tots 
junls i intentar tirar el poblé endavant. ncs 
quedar-sc parats. 

Oue: el batlle va plegar -dimitir per 
molius personáis. 

Que: la situació la veuen niolt greu. sen
se saver com arreglar-ho, 

. . A F U L A N O SE LI POT EX

P R O P I A R A L L O . . . 

Üe mica en mica, els bem trobat a tots. 
Hem estat parlanl amb el sr. Companyó i 
ens ha dit, que ell també vcu la situació 
molt difícil, i en aquests moments creu que 
no pot deixar l'ajunlamenL dons a Sana
bastre (un poblé d'unes 40 persones) no lí 
quedaría cap representant en e! niunicipi de 
Das. D'aixo n'es tanl conscient, com qual-
sevol persona de Sanabastre. 

I ens explica, que el seu poblé ho ha tiii-
gut sempre una mica difícil o be perqué no 
tenien ningií a rajunlament, o bé perqué 
quan n'hi lenien un no bi anava. Es veu que 
aquell senyor regidor se'n va anar a viure 
a Barcelona i Sanabastre es va quedar sense 
cap representant dirccte per a poguer irans-
metre i dcfensar els problemes del poblé 
dins el municipi. També ens explica que si 
d'una part está conten! perqué aquest 
esliu passat han inlcnlat solucionar el pro
blema de Paigua, fent-la pujar amb una 
bomba. . . per altra part li sap greu veure 
que Pajuntanient de Das no té massa en 
compte Sanabastre. 

Per úllim. várem poguer localitzar a la 
sra, Nuria Grau, la linent d'alcalde, que 
tanibé ha dimitit. Com es pot veure. ella és 
qui a Pliora d'explicar com han anat les co
ses, mes ánipliament lio ba fet, com repro-
duim a conlinuació: 

RUFACA,- Vtl. qué ens pot explicar 
de la dimissió del batlle? 

N. ííRAU. Rcalment el qué es va dir 
a la reunió quan va dimilir Palcalde és que 
era per qüestions professionals. Está ciar 
al dimitir es lé que donar una juslificació 
que sigui lógica. Tampoc es pot dir "perqué 
em dona la gana" i la qüestió lógica és una 
mica personal, segurament perla Diputació 
no és lógic que un senyor digui: •'bueno, 
a mi se m'han portal molt malament. no bi 
lia ambient de companyerisme. no es pol 
fer res. . ."'. Llavors aixo segurament ells no 
ho admeten i és quan es té que buscaí' una 
justificació una mica. . .i ell va adoptar 
aquesta i si mal no recordó jo vaig adoptar 
la mateixa perqué. , . Ara la veritat. jo cree 
que l'ajuntament de Das bagues pogut fun
cionar molt bé. si tothom s'liagués posat en 
el seu lloc. Vull dir. com un regidor, com 
un alcalde, com un tinent d'alcalde. i quan 
haguessim sortii d'allá tothom tirar per la 
seva banda. Vull dir. si no ens parlávem 
abans, seguir no parlar-nos. Pero a les reu-
nions tindre un mínim de respecte. . ., com 
que abío no va ser-hi. No va haver-hi ni res
pecte, ni educació, ni companyerisme. . . es 
va oblidar el qués ens havia portat allá., que 
era fer algo peí poblé, i llavors lothoni va 
anar a la qüestió personal. 

R,— Va haver-hi quelcom que provo
ques aqüestes tensions personáis? 

. . ,QUE E O S D E S A N A B A S T R E 

X.Cr,- Home, potser si. . , mii'eu. no hi 
havia cap llista com a molts pobles petits. 
Llavors l'antic alcalde va dir de convocar 
una reunió per a veure si el poblé hi havia 
qui volgués parlicipar-hi i alxí feu una llis
ta, Aquell dia ningú voha ser-ho.ens várem 
aixecar quatre persones, jo vaig dir: '"M'ai-
xeco. pero que consti que si em voteu jo 
no em podré dedicar com alcalde pero per 
a moure'm dintre Palcaldia encamada de la 
vida". 

.MxL que es va fer la llista. várem comen-
i;ar els trámits i tot va anar pertVcte, fins 
que vam anar a buscar les Hrmes que ens 
avalessin. Llavors un deis firmants. 14 
llores abans ens va presentar una llista no
va. O sigui que un deis firmants. un avala-
dor de la nost:-a llista. va presentar com a 
cap de llista d'una altra. .-\Kó ja va ser gro-
tesc. va molestar moltíssim. i llavors nosal-
ires personalment vam intentar inqiugnar 
aquesta llista. Dones hoine. , . no pot ser 
que aquest senyor ens hagi donat la cara 
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J'LIIUI in.ii:eia i aiíi es vî ngiii J'una allta, 
] a ¡lartif U'aquí es qiiaii es va ureai' el mal 
ainbieni. Perqué realiiieni ¡o iiü sóc del po-
Lile i no lenia perqué teñir cap roce de cap 
classe. Ciar, i líavors el dia que es tenia que 
procíaniar Talcalde ja va haver-hi una poíé-
niica tremenda. Es ciar, és que parleni 
d'una quantitat iníninia de persones, dones 
ja no es pol ni parlar de sectors. . . cal per-
sonalitzar una mica, dos persones que este-
sin d'acord. . . A mes passa. que el municipi 
de Das compren els pables de MusoU. Sana-
bastre i Tartera. Llavors ja varen dir d"en-
irada. . .'" o no, és que Palcalde ha d'ésser 
de Das". Cosa que lógicamenl els altresels 
va sentar malamcnt. dones tots son de] iiia-
tebi municipi. Pero llavors van ser mes as-
tuts i mes liábils que els de Das, o sigui. 
aquí som mes pero mal avinguts. . . Els al-
tres a Phora de les eleccions es van posar 
d'acord a votar les matejxes persones, i 
anular vols a Paltra gent. coin que es podía 
votar nominal van poguer votar només a un 
sol senyor i anular els altres. . . com que 
aquí ningij es posava d'acord. . . i tothom 
tirava peí seu cantó. . . aLxó va fallar. Lla
vors amb una gran majoria de vots va sortir 
un senyor de .Sanabastre. Només per aLxó 
¡a ho tenien tot guanyat, pero no va ser aixi 
dones llavors entre els que varen soitir elc-
gits teniem que votar l'alcalde. I ai.xo ja va 
ser grülesc: entre cinc persones que erem h¡ 
va haver qui proposava que votessim escri-
bini a maquina perqué no es sapigués el seu 
vot, . . En n. . . Llavors tres de nosaltres: 
"perqué no ens ho dlguem de páranla, . ; tú 
dius qui realmenl vols que siguí. . . i jo. . . i 
parlant h gent s'entenen'\ Aixo ja no va 
poder ser: van dir que no, que el seu vot era 
secretissim. Ens va estranyar molt aquesta 
actitud. 

. . .PORTAT L'ASSUMPTE AL 

JUTJAT, . . 

Bé llavors ens várem posar d'acord i to-
talment per democracia va sortir el senyor 
Porga de Sanabastre. Aquest alcalde Ja no 
va ésser ben rebut. . . . ara tampoc va liavcr-
hi una oposició clara com dir-Ii algú. . ."jo 
a tu no et vull. . ,", tothom va callar. . . i 
tal. .-\ra. a les reunions i havja sempre mar 
de fondo, i un deis problemes que jo cree 
que era mes gros és que hi havia. . , per 
aclarir-ho d'alguna manera diguem, que hi 
havia dos sectors a PalcaldJa. Dones un del 
dos sectors no volla acceptar niai ía majo
ria: aixó de maioria no els sonava a res. 
"Oh pero es que aquí s'aproven les coses 
per majoria. . . " deien. . . i dones com s*han 
d'aprovar, oi"!*. . . Llavors ens passavem 
totes les reunions retreguen tot el que s'lia-
via aprovat per majoria en les altres reu
nions, i no hi havia manera de tirar mai en-
davant. No ho sé. . . una gent amb una 
agressivitat molt forta. . . perqué "a Fulano 
se li pot explicar alió. . . s'expropia i es 
calla i ja está". . . "pero per t-avor. proven, 
parlant la gent s'enten, si a mi aquest se
nyor a la cara em diu que no, ho trobaré 
molí bé que se li expropii, pero primer do-
nem la cara". . . "Ah no. perqué amb el 

. . .ET FOTRÉ UN TÍRO. . . 

nieu besavi. o el tataravi, o anib el no sé qui 
ja eren renyits, i ja és una gent que sé que 
em dirien que no". . . i ja está. . . així va 
anar. Llavors várem teñir la mala pala de 
que el seeretari tijigués un accident i va te
ñir que venir un altre secretari, una bellís-
sima persona, que ho va portar molt bé 
pero que també va ajudar a que s'acabés 
d'envolicar la situació. Ja us dic, cada cop 
anávem mes d'Herodes a Pilats. Llavors Pal-
calde, . . a part de que tenía molta feina i 
tal . . ., el noi va dir: proLi!. . . Vam arrivar 
a un monient que ja era grotesc, a les reu
nions s'arrivava ais insults personáis. Bé,jo 
llavors vaig fer un esfor^ dient-me . . ."bue
no vull teñir una mica de fe en que aixó 

potser no ha estat ben portat, apa va. . . 
intentem-hu". . . i noi! a la quarta o quin
ta cUitcllada directa vaig dir: "molt bé 
US ho heu buscat. prou, ho dcixo" i ho vaig 
dcixar. ,A,ra la situació de PAjuntament és 
molt düleiita perqué la Generalitat no vol 
posar una junta que governi al poblé, aixo 
no ho troba bé, dones aixó no deixa de ser 
molt antidemocrátic. és tornar a la situació 
del dit, EU, la Generahtat, aquest cas no el 
volen agafar. . . no teñen una tesitura on 
agafar-se. . .; els falta una llei que els ampa-
ri per fer algo. Pero está ciar momenlánea-
ment el poblé está . . . sense alcalde, sense 
un linent d'alcalde, sense ntngú que tingui 
valor per convocar una reunió.. . hi ha pro
blemes de coses per construir que no es pi>-
den aceeplar, ni fer res. . . perqué nu hi ha 
reunions. . . Keconec que el poblé está en 
una mala situació. . . ara. .s'ho ha buscat, 
s'hü han buscat una mica a pols. El poblé 
no va sapiguer agafar mai quin sector li 
convenía. . . perqué está. . . perdir-ho d'al
guna manera el meu sector era apoiat peí 
alcalde i el fet de que el batlle fos de Sana
bastre els havia fet desconfiar molt i no sa-
vien cap a qui . . . o siguí. . . cap a mi ja s'hi 
abocaven perqué n^havien votat ¡ em te
nien tota confian9a. perqué ells volien que 
jo sortts alcalde i jo ja havia dit des del 
principi que jo no podia. que tenia les nie
ves obligacions a casa . . . i aixó els va fer 
dubíar una mica i al veure que Palcalde era 
de Sanabastre va fer que nvabaiidoncssin 
una mica . . . i es decantesstn cap els dos al
tres senyors, que seria Poposició. com si 
diguessim. Per exemple miren un dia que es 
volia apujar els ¡mpostos de la muntanya, 
resulta que nosaltres que cap deis tres te-
nim ínteressüs en les terres (dones la finca 
del meu marit és d'un altre nmnicipi) ni 
tením bestiar várem ser els únics en defen-
sar els pagesos perqué no es quedessin mar-
ginats, 

R , - Potser hi havia quelcom de concret 
en contredel Sr. Batlle? 

. . A LA G U A R D I A CIVIL?. . . 

N .G. - No, no, perqué miren, quan 
aquell dia Pantic alcalde va reunir el poblé, 
va sortir un altre alcaide com sí diguessim, 
pero llavors com que eren coses personáis 
que tenien contra aquest senyor ja no va 
sortir ni regidor, .^ixó ho trobo respeetable 
dintre de tot; per a mi és una bona persona, 
ara si a ells no els va semblar bé dones moU 
bé, si no el volen que no el votin. Pero en 
aquest cas no és aixo, no tenien res de per
sonal contra el batlle, senzillament era el 
fet de que fos de Sanabastre. * " 
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R.— , , . i llavors aixo com s'enlen? 
N.G.- Dones mireu, lian siguí quaiUi-

lat de motius. . . una falla de respecte de! 
ser íiumá a Taltre ser huma, una Taita- de 
respecte diaria a cada reunió. . . honie. . .és 
que la gent hi té que posar bona fé. , , per
qué jo vaig entrar-lii a donar-ho tot peí tot, 
paró son ells qui t'escarnienten. Escolteu, 
que a la tercera re-^nió et diguin. . . "és que 
a tú et fütaré un tiro". . , nois. . . em vaig 
quedar gelada, . . pero escolta! Qué passa? 
qué faig? En dono part a la Guardia Civil, 
no m'ho hagués esperat niai, i aLxó a la ter
cera reunió!. . , 

Avui han tingut un guardia civil, així 
com aniic. perqué ens coneix, n'havia sen-
tií alguna cosa i em volia preguntar. . . a 

veure que Iiavia passat. S'ha quedat para-
díssini i em deia perqué, des de l'ajunla-
nient com a tinent d'alcalde no n'havia do-
nat part. Dones no lio sé. . . em semblava 
impossible que algú podes dir alió. . , i 
no vaig saver reaccionar. . . Lli. . ,! si u^ 

. . .QUE FOS DE SANABASTRE. . . 

lio e.xpliqués tot. . .! L'altre dia a la placa 
va liavcr-hi un número. . .! Van haver-hi 
aijLisacions d'unes persones a les altres. . , 
i la cosa ha arrivat a que un deis senyors 
ha portal rassumptc al jutjat. . .! Si nois. 

si, aquí passen coses. . . Bueno, ja es pot 
veure. , .no'' 

Abans de tancar aquesta edició de 
KUI-'ACA, a La Vanguardia del dia cinc de 
novembre, en la página set llegim: "Próxi
mas elecciones municipales en Aseó" i en 
copiem literalment la part que pot aclarir 
la posició de la Generalitat davant el fet. 
''Vidal Gayola íconseller de Governació) 
anunció que ayer mismo se había presen
tado a la Cámara un proyecto de ley sobre 
elecciones anticipadas en municipios en los 
que se plantee un caso similar al aludido, 
de esta forma la GeneraUtat podrá convo
car unas elecciones locales en (. . .} una vez 
que, según la ley, haya procedido a la diso
lución del actual consistorio". 

¿áÉM» 
MOTSENO FINAL 

En un anide anterior ¡/aig donar una ¡lista de mots in-
correctes en O final. Avui continuarem aquesta dissorta-
dament llarga líista. (El mot corréete és el de la dreta): 
Cabo cap, caporal 
Caldalso cadafall, patíbul 
Calabosso calabas 
Caldo brou, suc 
Caliquenyo caliquenya 
CaÜo durícia, ull de poli; tripes (men/ar) 
Calvo calb 
Campetxano franc, senzili, obert 
Candau cadenat 
Candelabro canelobre 
Canto cantell, caire 
Canutillo canonet 
Capullo botó, poncella, cape// (del cuc de seda) 
Caraji/lo : cigaió 
Carinyo afecte, estimado 
Carlos Caries 
Carromato carro de cárrega, de transport 
Casco ^^^c 

Catalejo. . . 
Catxorro . . 
Cebo 
Cegó 
Cenicero . . 
Centímetro 
Centro. . . . 
Cerra/ero.. 
Cerrojo . . . 
Ciervo.... 
Cigarrillo. . 
Cigarro . . . 
Cilindro. . . 

Circo 
Claro 
Claro! 
Claudio . . . 
Claustro. . . 
Cloro 
Cobro . . . . 
Cocodrilo . 
Código. . . . 
Co/mi/!o . . 
Colmo.... 

u/lera de llarga vista 
cadell 

esquer 
cec 

cendrer 
centt'metre 

centre 
. .. manyé, serraller 

forrellat 
cérvol 

. . cigarret, cigarreta 
cigar 

cilindre 
circ 

ciar, clariana 
és dar! 
Claudi 

claustre 
clor 

cobrament 
cocodril 

. " . , . . codi 
ullai 

. . , curull, summum 

'!II¡:MIMIII^!M§'¡¡. \\m\\\ S//^^'^f:^;^''|^•|¡;|M!l,¡|illl^^ 
///Mifíií|ii:iii'iii|iiM|l.l¡ \ A M m ^ ^ 

liiii'iiiiiiiiS 

PERES AL LICOR 
Quan es teñen pelades les peres es tallen ben primetes. 

Es posen a l'encimera fent un sostre de peres i un a/tre 
de sucre, canye/la picada i un bon raig de kirsh o Cura-
cao. Es posen a la nevera, servint-les ben fredes. 

PERES REiALS 
Es pelen unes peres i es fan tallets prims. Després es 

posen en una paella amb llard junt amb un polset de sal 
i un parell de cullerades de sucre. Es teñen una estoneta 
tapadas en un foc petit. Després es destapen i llavors, 
amb mes foc, es fan coure remenant-les fins que son ben 
torrades. 

Rosa María 

1111111. í4 - navenilirL' R t I AC'A 25 



C>,TBTOSIAMB EL CI|E CIUB; 

\ 

El cine-club a Puigcerda té ja sis anys 
d'existéncia i RUFACA ha volgut teñir una 
perita xerrada anib la gent que está portant 
a temie aquesta tasca. 

P . - Des de quina data está funcionant 
el cine-club? 

R.- Des de i'anr 74. t^ii coiwret el día 
2S de jnny. 

P.— Quantes pel.b'cules s'han passat du-
rant aquests anys? 

R.- S'liají passa! aproxiinadainent lai 
tOía! de 120 pel.h'vules. Passem dos pel-
lícides. Passeni don pe/Jíeides cada mes í 
duraiit dos niesos. a I 'esTiu, no es Ja cap ses-
si'ó. 

P.— Quantes persones sou per tirar en-
davant el cine club? 

R.- La veñtat és que mo¡t paques. Sóm 
cinc persones. Cada any s'/ia iutentat fer 
una crida per poder captar mes gent que hi 
treballi. Han Jiagut époqnes que ¿rem mal
ta gent pero després n/is marxen. venen uns 
altres... Quan ha vingut aitra gent mai ha 
estat una cosa estable. Ara actualment tal 
cofu hem dit sóm únicament cinc persones 

P , - Com marxa actualment el cine club 
en els aspectes económics, de socis. d'assis-
léncia a les sessions, e t c . ? 

R.- Economicament anem bé, es a dir. 
que cobrim les despeses. La Caixa ja fa uns 
anys ens va donar ]5.000 pessetes de sub-
venció i aixó ens va permetre superar al-
guns moments de déficit, dones a vegades 
hi ¡la pel.iicules que ens hi "piqueni els 
dits ", perqué son molt cares i fein unes pre-
vissions d'assisténcia i després resulta que 
fallen. Pero de moment no ens podem 
queíxar perqué aneni cobrint. Respecte 
ais sacis, en aquesi niament tenim cent 
socis que paguen 450 pessetes a! írimes-
ti-e. L 'assisténcia a les sessions depen molt 
de la pel.lícuia, de I'época de I'any en que 
es passa un determinal film... pero es po
dría dir que hi assisteix un promig d'unes 
vuitania persones per sessió. 
2() HL! At A riovembrc - riúm, 34 

P . - Quines son les principáis dificultáis 
que teniu? 

R.- Les dificuttats que tenim son ¡es 
mateÍKes que té quahevol enrital que in-
tenti realitzar alguna activitai i es podrien 
resumir en das: manca d'interés i parñci-
pació per parí de la geni i prableines eco
nómics. dones a vegades voldriem fer altres 
pel.b'cules pero no és possible degut a l'eie-
vat cost que teñen. 

V.- Perqué es va suprimir la presentació 
i el "furum"? 

R.- La presentació es va suprimir per
qué soni paca geni i la veriíat és que lot-
hom no se/reLx per fer una presentació. Per 
una aitra banda el ¡ocal és molí gran i aixó 
dificultava mo!t ¡es coses, t'l forum mes 
que suprimir-se es va morir per si so! dones 
quan ¡a pel.lícuia acabava. la gent marxava 
I no toña massa interés per fer una xerrada 
sobre el que havia vist. També hi campte 
que el local no és massa adequat dones peí 
forum va millor un local mes petit on ¡a 
gent esiigui mes ag^vpada. ;\'o hem d'obU-
dar tampoc que quan passem una pel.lícuia 
hi ha un personal (cámara, acomodador, 
etc..) que té que marxar i per tant na po
dem allargar la sessió fins molt tard. De 
totes maneres la rao principal de que no hi 
hagi fonim és que a ¡a gent no li intcressa. 

P.— Quins son els críteris que es seguei-
xen per a l'elecció de les pel.Iícules? 

R.- Nosaitres fem una ¡lista de pel-
h'cules que pensem que seria iuteressant 
passar aleshores el Sr. Palau fa ¡a selecció 
en funció de si les pel.Iícules son de dis-
nibuidares que ell tingui contacte. Aixó 
condiciona una mica la programació pero 
s'ha de teñir en compte que tot el referení 
a distribuciü de films és molt complicat, 
quan a nivell de Cine club hem iníeníat 
contractar una peí. líenla sempre hem tingut 
prablemes: a no arribava a temps, o ¡'envia
ren en un altre llac... Amb el sistema que 
fem ara potser na passem totes ¡espel.Iícu

les que voldriem pero no tenim cap proble
ma i mai ens hafaliat res. 

P . - Quin nivell de qualitat cregueu que 
teñen les pel.Iícules que es passen? 

R.-- Hi ha de totes, a vegades per acón-
segiür una baña pel.lícuia titas de quedar 
amb dos que no son tan bones. Nosaitres 
procurem oferir bons films pero tinguen en 
compte que hi ha pel.Iícules que son molt 
cares i na poden arribar-hi. En cancret les 
pel.Iícules de versió original son carísimes. 
A vegades et trabes amb pel.Iícules mes ba
rates pero les copies están fetes un fástic. 
La qualitat está en proporció amb els 
ingressos, les pel.Iícules bones son cares, 

P.— Quines pel.Iícules d'interés teniu 
pensat fer aquesta temporada? 

R. - Nosaitres prog)wnem per trimestres 
i ara encara na sabem les pel.Iícules concre
tes que passarem durant la temporada. El 
que si US podem dir es que es té pensat, si 
és possible, passar una serie de films malt 
interessauts com: EL TAMBOR 'DEHOJA
LATA, DERSU UZALA, PROllDENCE, 
EL CASANOVA, etc.. pero encara no sa
bem quan es passaran i si será possible 
aconseguir-les. Tenim també previst un ci
cle de H. Bogart que fariein ais i-oltanis de 
Nadal amb les tres pel.Iícules mes represen-
tatives d'aquest actor: LA REINA DE 
ÁFRICA, CASABE ANCA i EL HALCÓN 
MALTES. 

P . - A nivell de cine club us heu plante-
jai altres activitats com cursets, xerrades, 
etcétera..,? 

R.- L'any passat en cancret havia la 
possibilitat d'organitzar un curset d'inicia
do al cinema a través de la Diputado pero 
es tenia que garantir una assisténcia d'un 
nunim de 250 persones i aixó era practica-
ment impossible. A nosaitres ens agradarla 
fer altres aclivitars pero dar, estem sempre 
amb el mateix: és molt difícil acouseguir 
gent que vulgui participar i nosaltrc, no 
podem fer-¡10 tot, si fóssim deu o vint per
sones es podrien fer maltes coses. Nosaitres 
sempre hem dit que estem oberts a qualse-
vol persona que vulgid venir a treballar. 

P.— Cada quan féu reunió? 
/ ? . - Cada setmana fem una reunió i des

prés ens tornem a veurc tots per penjar els 
cartells i quan hi ha la sessió de cinema. 

Bé, aquí va finalitzar la nostra xerrada. 
Agraím una vegada mes al cine club la seva 
col.laboració i esperem que aquesta entre
vista serveixi perqué la gent conegui una 
mica mes les diferents activitats que es por
ten a terme i, perqué no? potser alguna per
sona s'animará a col.laborar-hi. 

RUFACA 
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ROGER GIRAL ENSHA DE/XAT 

Es anib una gran uisiesa que els cerdans deis dos cos
táis de ¡a Rahur han aprés la seva desaparició. 

Eres. Roger, per nosaltrcs, el símhoi pcnnaiivnt de ¡a 
Cerdanya vi\'eut. Amh l'enlairada barretina i !a faixa re-
bies a la pla^a del poblé amics, forasters i estraiigers. 
Amb el ten saber els explicaves que era la Cerdanya. que 
era la Catalunya i la seva cultura. A través deis segles 
buscaves a fer reviure i coueixer els on'gens. els coslums i 
les tradicions deis cerdans. Pels teus anides a ¡a rubrica 
cultural de "l'/ndcpendant" en particular. Quiu era el 
cerda que, obrint e¡ diari, no es déla: "V'iam que ens dirá 
avui. en Giral?". 

Rl/EACA. la revisla lucnsual deis amics de la Cerda
nya, frobará també a mancar els teus escrits. Jo que I 'he 
concgut de prop diré que quan gicaves la ploma era per 
fer la lalpa. buscant per tots els racons del ruquetam cer
da on lii bagues pogut haver senyals de vida. Grades a 
les ieves troballes, la revista "Spdeon" de Barcelona va 
publicar en ]976 en detall, per les plomes de Jordi Rovi-
ra i Posf i Josep Pedro i Parcerisa, la teva descoberta 
d 'una eslació de I 'edat de brome a Dorres. 

També recordi com a l'hivern del gener }960. amb 
una martellina, grataves les parets de l'església per íreure 
¡'enlluit i fer ressortir les vdles pedrés, retrobant aixíla 
seva románica construcció. Qui no es recorda de tu. 
aquell dia de fred, de neu i torb que, com els Trinitaris 
de Bell-lloc recorricn la Cerdanya captan! per salvareis 
cristians captius a la Barbaria, tu tatnbc. de poblé en po
blé, de casa en casa, demanaves una signatura per salvar 
el caíala. Quina alegría tenies quan em deles: "mira, mi
ra, les he emplenades totes, aqüestes fulles. Tothom ha 
signat. Soc contení, vdg que el cerda estima la seva llen-
gua catalana. Ja serán conlents. a Perpinyá. quan ho 
sabrán ". 

La grana que has sembrat no pot morir. 
Em .sembla que encara et vdg, netejant la llanterna 

per anar a la Guingueta a buscar la Jlama la nit de Sant 
Joan, el foc a Bdl-loc, l'onze de setembre a Puigeerdá. 
;Vo, Giral. no.- els qui t lian conegut no et poden ohlidar. 
Has get tot el que podies fer per Catalunya i per la Cer
danya. 

També has estat brave entre els braves al costa! del 
mariscal De Latiré de Tassigny: vas travessar el Rhin i 

fins a les portes de Berlín vas anar a salvar la lliberiat 
poríant-nos la germanor i la pau. 

Grades. Giral. per tot el que has fe!. Es amb el cant 
deis Adeus que el poblé de Dorres i la Cerdanya. amb les 
veus negades d'ernoció, e! van dir adeu-siau. Reposa en 
pau. 

Salvador Buscall 

PERQUÉ UNA PARTDE LA CERDANYA 
NO TEN/M A UTOMA TIC 

A 0¡f>¡)te, AII, ¡sobol. Ger. Bnlvir, encara no s'lia pos-
sal el teléjon aufomátic Iprincipalment l'esHu es un pro
blema poder trucar, perqué entre els estiuaxans i la gent 
deis pobles es inullipliquen les Irucades i no hi ha mane
ra de sortisseu i aixó diricm que es una cosa de primera 
necessitat. 

Avui he sentit per la radio un comentari que deia que 
la telefónica ha tingut en el any 1979 unes ganáncies de 
mils millons de pessetes, i dic jo, si aquesta conqyanyia 
té aquests guanys íant fabulosos, perqué val possar di 
íeléfons que iá demanats pero no el automútic? cree que 
perqué de aqui a un temps tornar a canviar i que !:>,-
guem que tornar a pagar per possar el automáüc. Es que 
encara consideren aquests Srs. que no guanyen prou. 
Perqué quan es va ¡' \: automatització del resto de la 
Cerdanya es va deixar aquests pobles? Perqué estem tan 
abandonáis'/ Perqué ningú es cuide de fer que possin 
d'una vegada el automútic? i Guils de Cerdanya, perqué 
encara té solament un teléfon per tot un poblé que es 
un número que pertany a Puigeerdá? a qui períoca fer 
arrivar aqüestes queixes perqué aixó sigui ressolt d'una 
vegada ? o es que ja volem que els pobles pagesos estiguin 
incomunicáis i cansáis de !ot aixó pleguem d'una vegada 
i anem a viure a la capital, per alio de les comodifals. 

i llavors que menjarem, tots treballarem en fabriques 
o portan! eamions o fent de paleta o ens tindrem 
d'apuntar a I 'atur i a I 'olla qué? 

Aixó cada vegada esta pitjor si no s'hi possa remei, 
perqué no és solament el teléfon que no funciona en els 
pobles sino que és tot, educado, sanitat, culiura. Ilum 
carrers. ramaderia. venda de productes. informado de 
iota mena, disíracció per la joventut, etc. etc. 

Pobres pagesos 
J.R. 

JNC 
Joventut Nacionalista de Cotalunya 

Informem a Topinió pública de hi Cerdanya i especiul-
ment ais joves. que s'ha constituil un col.lectiu de la 
JOVENTUT NACIONALISTA DE CATALUNYA. 
J.N.C. La J.N.C. té com objectiu ésser una organització 
aglutinadora deis joves nacionalistes davant la recupera-
ció de les Mibertats nacionals de Catalunya. Cal dir am-
bé que la J.N.C. vol ésser una fort̂ a organitzadora i col-
laboradora de les diferents activitats que puguin fer-se a 
la Cerdanya. 

Coí.íectiudela J.N C. 
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HOQUEI SOBRE GEL 

r. C. Barcelona (joveiiils), 2 
C, G. Puigcerdá, 6 

Donat que la pista de Font-Ronieii está 
tancada, el Club Gel Puigcerdá va pmpussaf 
al F. C, Barcelona, fer un part i l aniístós, 
per tal que servís d'enirei ianiem. 

El liarceJQiia ^a acceptar de bou grat la 
propüsta i es va jugar el part i t .e l passat 26 
d'octubre. Peí nostre eqiiip representa el 
primer contacte anib el Gel. cosa que es vu 
notar for i ;aen el cursdel partit. 

La primera pan va ser la mes f lu ixa. 
acabant amb el resultat parcial de F. C. 
Harcclona. 1 - C. G. Puigcerdá, 1. El gol de] 
Puigcerdá va ésscr aconseguii peí canadenc 
i*atl. que niaigral no estar en plena forma, 
va demostrar la scva valúa, en les altres 
dues parts el Puigcerdá va dominar clara-
nient i hem de dir que es va notar la bona 
preparaciü ffsica que está adquirint Fequip. 

Els resukats parcials forcn de I - 2 a la 
segona part i de O • 3 a la tercera, niarcaiil 
els gols a la segona part P. C'apdevila i Gen-
drau i a la tercera 1. Solé i 2 el canadenc 
Patt. 

També cal recalcar la bona actuació del 
portcr J . A. de IJran. que s'lia incorporat de 
nou a Fequip, abií com Fabscncia d'ui i deis 
puntáis de Fequip com és el de ioscp Tona 
que no va poder jugar per irobar-se de vial-
ge. 

Per suplir d'alguna manera el no poder 
entrenar a la pista de Font Romeu es pcnsa 
dur a íerme un pared niés de partils amisto
sos, Fun anib el F. C. Barcelona i Faltre 
amb FStade Touloussin. 

P . C . i R . C . 

l'l ii'fA 27 tlt! St;(i;nibri; os va casar el capitá de IV-quip clt'l Club l ioq i i f i gel 
PÜlGCl iRDA. 
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esports 

CLUB ESQUÍ 

PUIGCERDA 

El diumenge dia 2 de novembre va teñir 
lloc el [1 CROSS D'HIVERN, en el circuit 
de les iinniediacions del Püliesporliu, a les 
U hores del matí, amb un dia espléndid 
que no era precisament el presagi del mat 
temps que ens esperava els dies següents, 
La participació va ésser molí concorreguda 
uns 54 corredors de totes les catcgories, 
anib una forta concurrencia de la Sen d'Ur-
gell. 

Les classifiuacions quedaren de la se-
güent manera: 

INFANTIL A. 
1. José Valdivia. 
2. Carlos Valvcrde. 
3. Lisardo Huertas. 
4. José Martínez, 
5. José Vera. 
6. Paco Müliné. 
7.Juan C.Sánchez. 
8. Fidel EsqueiTcr. 
^. Manuel Sáncliez. 
lO.Jordi Ribo, 
1 1, Alberto del Cid. 

INFANTIL A (damas) 
1. Antonia Armengol, 
2. Miriam Esquerrer. 
3. Gloria Vcrges. 

INFANTIL lí 
1. Joaquím Guasch. 
2. Lnri(;ue Araniburu. 
3. Alberto Sos. 
4. Jordi Sebastiá. 

INFANTIL B (damas) 
1. Munica Mariy, 
2. M, Carmen Navarro. 
3. Cristina de la Fuente, 
4. Lourdes Taita Ferro. 
5. Isabel Márquez. 
6. Monlse Saníaella, 
7. Laura Corsunsky. 
8.Juana Cano. 
9. Inma Vidal, 
10. Elena Pérez, 

JOVFNiL 
1, Juan Bocel. 
2. Jordi Mayoral. 
3. Ramón Miñanibres. 
4, Gaspai' PellJccr. 
5. Perc Vidal. 
6. José Sos. 
7. ,^ngel Dalinau, 
8, Manuel Hiieria. 
^. Alonso 1 luerta. 

•iOVENlL (damas) 
1, Dolors Navarro. 
2. Marina Ltarnola. 
3. Laura Arnau. 

VLÍTERANS 
1, Baldonieu Vallvcrdú, 
2, Jesús Gozálcz, 
3. Lluís Arnau, 

VF.l-ERANSíUanias) 
1, I'asquala l-'ont. 

SENIORS 
1. Pere Matamales. 
2, Clinient Basaut 
3. Paco Bellrán, 
4, .^ngcl Carrillo. 
5, Julio Chía. 
6. Manuel Marfil. 

7, Juan Santaella. 
8, Alberto Arellano, 
'), Manuel Alba. 
10. .Antonio Morente. 
11, Ismael Pastor. 
12, Jesús Duartc, 
13. Jaime Bella. 

Varen donar realc en aquest acte espor-
liu. dignissimcs autoritats de la Vila, com 
Capitá de la Guardia Civil de Puigcerdá 
Presidents del Club d'csquí de Puigcerdá i 
de la Sen d'Urgell i President d'Lsqui de 
Fons de la Federucíó Catalana d'Esqui i 
Ccl, 

P. Fünt 

ASSEMBLEA 
GENERAL DEL 
CLUBGEL 
PUIGCERDÁ 
El día 16d'octubre, a les 10 de la nit, va 

teñir lloc a la sala d'actes de Tajuntainent 
Tasseniblca anual de socis del Club Gel 
Puigcerdá amb el següent ordre del dia: 

1.-- Lectura i aprovació si s'escau, de 
.a memoria i balaní? de la temporada 
l ' ) 79 - ]980 . » -

Mes de mig segle ai servei 
del calador, pescador i tirador. 

on es garantitza 
tot el que en ven I 

PlacaViladoiiiat,l-Tel.8211266 - BERGA 
Bisbe Morgades, 18 TeL 885 2152 - VIC 
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2.- Propostes deis socis. 
3 . - Renovado de la junta directiva. 
4 .~ Precs i preguntes. 
La sessió va comentar anib la lectura del 

següenl estai de conipces: 
ENTRADES 

Saldo anterior 8.560,18 
Aporiació quotes de socis 52.000.— 
Recaptació de Taquilla 97 ,634 , -
Benefici sorteig de nadal 40 .000 . -
Aportació Federació 575.000,-
TOTAL 773.194.18 
SORTIDES 
Lloguer de la pista 3 0 6 . 7 9 1 . -
Transport 149.323,-
Malerial 56 .583 , -
Pagament arbitres 42 .000 , -
Desplat^ament jugadors 267.330,-
Viatge reunió a Madrid 12.700,-
Despeses váries 26 .187 , -
TOTAL 860.914, -

DEFICIT 
Total 87.719.82 

Aquest déficit quedará solventat quan es 
cobrin les aportaciones que la Federació 
adeuta al Club Gel Puigcerdá. 

Seguidament es va passar a l'elecció de 

la nova junta directiva, llegint en primer 
l!oc la Uista deis socis presenlats; passant a 
deliberar si tots els presentats tenien que 
fürinar pan de la junta a tan sois un núme
ro determinat. Després de discutir aquesi 
punt es va arribar a la conclusió de que la 
junta estigués formada per tots -els socis 
presentats. i ets carrees varen quedar de la 
següent manera: 

PRESIDENT: Sr. Antoni Camila. 
VICEPRESIDENT: Sr. Joan Llaberia. 
SECRETAR!: Sr. Sergi Rio. 
AJUDANT DE SECRETARl: Sr. Ramón 
Sola. 
TRESORER: Sr. Isidre Costa. 
ENCARREGAT DE MATERIAL: Sr. Pere 
Cárdenas. 
AJUDANT: Josep M. Tosas, 
RELACIONS AMB EL POLIESPORTIU: 
Ramón Condoniinas. 
RELACIONS AMB ELS JUGADORS: Ar-
tur Samará. 
VOCALS: Srs, Ramón Rovira. Antoni Solé 
Josep Solé, Marcel.lí Costa, Joan R.PubilL 
Antoni RavetUat, Antoni Cot i Srta. Rosa 
Cuesta. 

Seguidament la nova junta va prendre 

ets següents acords: 
Pujar les quotes deis socis a 1.500,-

ptes anyals. 
- Comentar una campanya de captació 

de socis, (aquesta campanya, segons les dar-
reres noticies sembla que está tenint molt 
d'éxit). 

- Estudiar la possibilitat d'integrar l'ho-
quei com una secció mes dins el Club Poli-
esportiu. 

- Catalanitzar el nom de l'equip que se
rá a partir d'ara Club Gel Puigcerdá en lloc 
de Club Hielo Puigcerdá. 

El Sr. Antoni Carujla va informar del fit-
xatge del canadenc Patt Falconer, (veure 
RLTACA núm. 33), així com de les ges-
tions que es duen a terme per tal d'aconse-
guir que el jugador Jordi Alemany passi a 
formar part de l'equip. Per alera banda es 
va informar que s'esíá intentant aconseguir 
diners a través de publicitat amb alguna ca
sa comercial- Finalment es va flxar un dia 
de reunió semana! que será el dijous. 

Des d'aquestes pagines felicitem a la no
va directiva, i l'hi disitgem tota mena 
d'éxits. 
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José Antonio, 22 Teléfon 88 01 47 
PUIGCERDÁ 

MEF,s.A 
MUNTATGES ELECTRICS 

DOMESTICS 1 INDUSTRIÁIS 

Avda Dr. Piguillem, 3 PUIGERDÁ (Girona) 
V / 

f. RlVEROlfl 
Numismátk 

JOSÉ ANTONIO, 50- 1er. ' 
TEL.: Í972) 88 08 49 

MONEDES I MEDALLES 
PER ACOL.LECCIO 

PUIGCERDÁ 
(Girona) 

Antiguitats E. ORRI 
Major, 30 Tel.88 02 87 

PUIGCERDÁ 

•N /* 

C O N S T R U C C I O N E S 

F. BRAVO 
Colonia Simón, 17, 1er., la Tel. 88 13 44 

PUIGCERDÁ (girona) 

Palau 
Major, 13 - Teléfon 88 06 99 - Puigcerdá 

salassiiiiss 
SOUVENIRS - J U G U E T E R Í A 

ARTÍCULOS REGALO 
LISTAS DE BODA 

PLAZA DEL CAMPANARIO, 10 
Tel. 88 02 77 PUIGCERDÁ 

electrodoméstics 

PIRIIMEU 

Avinguda Dr. Piguillem, 3 

PUIGCERDÁ 
(Girona) 



^^BOKR^^^ 
MAS CÁTALA 

MERANGES (LA CERDANYA) 
Tel. (972) 88 00 33 

cuiNA TÍPICA CATALANA GUARDONADA 
AMB ELS PREMIS "IGNASI DOMENECH" 

1978-1979 1980 

PREMI INTERNACIONAL DE TURISME 
I GASTRONOMÍA 1980 

MEMBRE DE LA "CHAINE DES ROTISSEURS" 

PROMOTOR DEL "CONSELL CÁTALA DE LA QUINA" 

GUIES GASTRONOMIQUES I TURISTIQUES D'ESPANYA: 
CLASSIFICACIO: CAMPSA: 1 SOL - GOURMETOUR: 7 1/2 -10 

(ACONSELLEM RESERVAR PLACA PER TELEFON) 


